
صبح امروز از آخرین وضعیت کرونا در کشورگزارش می دهد

از بازگشت جریمه های کرونایی
 تا اوج گیری پیک ششم در اسفندماه

در واکنش به سوال واگذاری املاک شهرداری بابت بدهی به بانک ها: 

شهردار مشهد :
کدام املاک و مستغلات؟
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شماره 1132 / 8 صفحه/ قیمت 3000 تومان در مشهد  /  عوامل فروش و شهرستان ها 1500 تومان
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شد؛ خواستار  اژه ای 

غیرضرور موقت  بازداشت  از  پرهیز 

عراق؛   - ایران 

جهانی جام  به  صعود  جشن  انتظار  در 

: جبلی  حمید 

می شود سانسور  خواب هایم  و  رویاها  حتی   

بود؟ چه  بورس  برای  اقتصاد  وزیر  خوش  خبر 

سرمایه بازار  احیای  برای  اقدام  دو 
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تذکر نمایندگان درخصوص جعل عنوان خلیج عربی توسط کانادا؛

خلیج فارس برای همیشه فارس خواهد ماند
نمایندگان مردم در مجلس ضمن 
تذکر به دولــت کانادا درخصوص 
سوءاستفاده و جعل خلیج عربی به 
جای خلیج فارس، بر تاریخ خلیج 

همیشه فارس تاکید کردند.
بــه گزارش روزنامــه صبح امروز، 
نصرالله پژمانفر در نشســت علنی 
ماه(  بهمــن  )چهارشــنبه 6  روز 
تذکر  در  اسلامی  شورای  مجلس 
دولت حقیر  شــفاهی خود گفت: 
کانــادا هنوز یــوق بردگی دولت 

بریتانیا بر گردن دارد و در اقدامی کلمه خلیج عربی را در واژگان مورد اســتفاده در دستگاه 
های این کشور استفاده کرده است.

نماینده مردم مشــهد و کلات در مجلس یازدهم تصریح کــرد: وزارت امور خارجه باید با 
این موضوع برخورد کند، زیرا آنها عددی نیســتند، کانادا در بردگی بریتانیا اســت، بعد می 
خواهد به مســائلی بپردازد که تا تاریخ بشریت نشان می دهد، نام این خلیج همیشه فارس 

بوده است.
وی با اشاره به اینکه نام ایران اسلامی و فارس همواره در این منطقه می درخشیده است، 
خطاب به مقامات کشور کانادا گفت: ای مگس، عرصه سیمرغ نه جولانگاه توست، عرض 

خود می بری و زحمت ما می داری.
شــهریار حیدری نیز در تذکری شفاهی با اشاره به سوءاستفاده برخی از کشورها برای جعل 
عنوان خلیج عربی به جای خلیج همیشه فارس گفت: در تمام نقشه های تاریخی نام خلیج 
فارس ذکر شده است؛ حتی اولین نقشه ای که غربی ها به ویژه کشورهای عربی و حاشیه 
خلیج فارس تهیه کردند، بدون اســتثنا عنــوان خلیج فارس، بحر فارس و دریای ایرانی در 

آن ذکر شده است.
نماینده مردم قصرشــیرین، ســرپل ذهاب، گیلانغرب در مجلــس یازدهم اظهار کرد: این 
کشورها اگر نگاهی به تاریخ تهیه نقشه ها در کتابخانه کشورهای عربی داشته باشند، حتما 
متوجه می شــوند که عنوان خلیج فارس در طول تاریخ همیشــه خلیج فارس بوده و کلمه 

خلیج عربی هیچگاه به خلیج فارس اطلاق نشده است.
وی ادامه داد: نقشــه های موجود در کتابخانه بغداد که یکی از دانشــگاه های مهم عربی 
اســت را مورد بررسی قرار دادم که در همگی آنها عنوان خلیج فارس، بحر فارس و دریای 
ایرانی مطرح شده اســت. کشورهای عربی تحت تاثیر کشورهایی مانند انگلیس، آمریکا و 

رژیم صهیونیستی قرار نگیرند، زیرا آنها درصدد ایجاد تنش آفرینی هستند.

  اگر دولت قرارداد بین المللی منعقد 
کند باید در مجلس بررسی شود

نایــب رئیــس مجلس شــورای 
اســلامی تاکید کــرد: اگر دولت 
خارجی  کشــورهای  با  قراردادی 
امضــا کند حتما بایــد به مجلس 

بیاید.
بــه گزارش روزنامــه صبح امروز، 
جلیــل رحیمی جهــان آبادی در 
نشســت علنی روز )چهارشــنبه، 
6 بهمــن ماه( مجلس شــورای 
اســلامی در تذکر شفاهی، گفت: 
به نظر بنده همانند سایر همکاران 
حمایت از سیاست خارجی در نگاه 

به شــرق، توازن و کاهش فشارهای غربی کاملا لازم است اما براساس اصول 77 و 125 
قانون اساســی به دولت اخطار می دهم که مجلس باید از محتــوای هرگونه مقابله نامه، 
قرارداد، تعهد و ســندی که حق تکلیفی برای ایران دارد آگاه شود. ما برای حمایت از نظام 

و دولت به این شفافیت نیاز داریم.
نماینده مردم تربت جام و تایباد و باخرز و صالح آباد در مجلس شــورای اسلامی تاکید کرد: 
وزیر جهاد کشاورزی تامین خوراک دام برای دامداران سنتی حوزه انتخابیه بنده به سختی 

انجام می شود، عمده درآمد مردم ما از راه دامداری است.
وی گفــت: وزیــر نیرو برای مهار آب های مرزی و عدم خروج این آب ها از کشــور هیچ 
اقدامی انجام نمی دهد، با وجود همه تذکرات و صحبت ها در باران اخیر علاوه بر خسارت 

بر مردم میلیون ها مترمکعب آب از کشور خارج و به افغانستان سرازیر شد.
علی نیک زادثمرین نایب رئیس مجلس تاکید کرد: اگر قرارداد شــود حتما باید به مجلس 

بیاید.

  مشکل مخالفان مذاکره، آمریکا نبود، 
دولت روحانی بود

گفــت:  جلالــی زاده  جــلال 
همه  می خواهنــد  اصولگرایــان 
چیز به نام خودشــان تمام شود و 
حالا که پشتشــان هم گرم است 
می خواهنــد با مذاکراه مســتقیم 
بــا آمریکا حل و فصــل موضوع 
هسته ای را به نام خود سند بزنند.

حســین  اخیــر  ســخنان 
خارجه  امور  وزیر  امیرعبداللهیان، 
کشورمان، باعث شــد تا احتمال 
مذاکره مستقیم با آمریکا افزایش 

یابد. از آن ســو سخنگوی کاخ سفید هم گفته اســت که باید با ایران وارد مذاکره مستقیم 
شویم.

جــلال جلالی زاده درباره این موضوع به »نامه نیوز« گفــت: »ایران و آمریکا باید پیش از 
اینها وارد مذاکره مســتقیم می شدند زیرا وقتی دو کشور با هم مشکل دارند باید بنشینند و 
مشکلاتشان را بیان کنند و اگر چنین نشود کشورهای دیگر به واسطه مذاکرات غیرمستقیم 

نفع خود را می برند«.
او ادامه داد: »ادامه مذاکرات غیرمســتقیم ایران و آمریکا خواه به وســیله روس ها باشد یا 
هر کشــور دیگری به ضرر ایران است و ایران هم امروز می داند که نمی تواند در ارتباط با 
کشورهایی مانند کوبا، کره شمالی یا ونزوئلا مشکلات اقتصادی اش را حل کند. یک زمانی 
اصولگرایان از مذاکره با آمریکا تابویی ساخته بودند و لجاجت می کردند و حتی دست وپای 
دولت روحانی را بســته بودند. آنها امروز جواب دهند که از این لجاجت ها چه چیزی نصیب 

ملت ایران شد؟«
این فعال سیاســی درباره احتمال مذاکره مســتقیم ایران و آمریکا در شرایط کنونی اظهار 
کرد: »اصولگرایان می خواهند همه چیز به نام خودشــان تمام شود و حالا که پشتشان هم 
گرم اســت می خواهند با مذاکراه مستقیم با آمریکا حل و فصل موضوع هسته ای را به نام 

خود سند بزنند. مشکل آنها بیش از آنکه با مذاکره با آمریکا باشد با دولت روحانی بود«.
جلالــی زاده در پایان گفت: »من بین مذاکرات اصولگرایان بــا غربی ها و مذاکرات دولت 
روحانی با آنها فرقی نمی بینم. اینها هم همان مســیر را می روند. مشــکل آنها این بود که 
ســهمی از پیروزی مذاکرات نداشتند اما حالا شرایط برایشان فرق کرده و می خواهند فاتح 
این ماجرا باشــند. البته بد هم نیســت زیرا برای همه مردم حل مناقشــات ایران با جامعه 
بین المللی مهم است و اگر اصولگرایان می توانند این کار را انجام دهند، بسم الله؛ به همین 

دلیل من شرایط را مثبت می دانم و تصور می کنم بالاخره حصار تحریم ها می شکند«.

اژه ای خواستار شد؛

پرهیز از بازداشت موقت غیرضرور
رئیس قــوه قضاییه گفت: شــیوه بازرســی ها، 
بازجویی ها و ســایر تمهیدات و ملزومات ناظر بر 
امر تحقیقات و تکمیل پرونده باید به گونه ای باشد 
که فرد احضار یا بازداشت شده، نسبت به برخورد 
صورت گرفته بــا خود و لحاظ جنبه های مختلف 
عدالت و دقت در قبال پرونده اش، آرامش خاطر 

داشته باشد.
بــه گزارش روزنامه صبح امــروز به نقل از مرکز 
رســانه قوه قضاییه، حجت الاسلام والمســلمین 
محســنی اژه ای صبح امروز چهارشــنبه ششم 
بهمن ماه با حضور در ســازمان قضایی نیرو های 
مسلح، بر ســر مزار مطهر شهید گمنامی که در 
محوطه این ســازمان به خاک سپرده شده حاضر 
شد و ضمن قرائت فاتحه، به روح بلند این شهید 
و همه شهدای والامقام دوران دفاع مقدس ادای 

احترام کرد.
این شــهید بی نشــان که در زمان شهادت 17 
ســال سن داشــته و در ســال 1361 در منطقه 
شــرق دجله به فیض شــهادت نائل آمــده، در 
اســفند 13۹۴ با حضور خیل کثیــری از مردم 
شهیدپرور تهران و تنی چند از مسئولان از جمله 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای به خاک 

سپرده شد.
اژه ای  محســنی  حجت الاسلام والمســلمین 
همچنین طی ســخنانی کــه در جمع قضات و 
کارکنان سازمان قضایی نیرو های مسلح داشت، 
شاغلان در این سازمان را مجاهدان در سنگری 
حســاس دانست و اظهار کرد: در طول بیش از ۴ 
دهه، دشمنان ایران اسلامی توطئه های بسیاری 
را برای ضربــه زدن به انقلاب ما طراحی و اجرا 
کردند، اما ما در سایه توجهات و عنایات امام عصر 
)عج( و هوشــیاری و بصیرت، ولی فقیه، بر این 

توطئه ها غلبه پیدا کردیم.
امروز  نیروهای مسلح در اوج اقتدار و 

بازدارندگی است
رئیس قوه قضاییه با اشــاره به اهمیت نیرو های 
مســلح و رجحان مقوله امنیت و استقلال کشور 
نسبت به سایر شئون و امور گفت: امروز نیرو های 
مسلح جمهوری اســلامی ایران در اوج اقتدار و 
عــزت و قدرت بازدارندگی قــرار دارند و این امر 
مرهــون ولایت پذیری آن هــا و تدابیر حکیمانه 

فرماندهی معظم کل قواست.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای با اشاره 

به لاف ها و تهدید های توخالی که سال هاســت 
از جانب دشــمنان با جمله »همــه گزینه ها زیر 
یا روی میز اســت« بیان می شــود گفت: امروز 
نیرو های مسلح ما به واســطه تدابیر مقام معظم 
رهبری و پشــتوانه و حمایت مردمی و تجهیزات 
ســخت افزاری بومی که در اختیــار دارند در اوج 

صلابت و اقتدار و بازدارندگی هستند و به همین 
سبب، ایادی نظام سلطه جرأت انجام هیچگونه 

حماقت و شیطنتی علیه کشور ما را ندارند.
رئیس عدلیه فعالیت در سازمان قضایی نیرو های 
مسلح را حساس و مهم دانست و گفت: شاغلان 
در ســازمان قضایی نیرو های مســلح مسئولیت 
خطیر صیانت از حافظان امنیت و استقلال کشور 
را بر عهده دارند، از همین حیث فعالیت قضات و 
کارکنان این ســازمان دارای اهمیت و حساسیت 

است.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در ادامه 
با تبیین و تشریح ابعاد و زوایای مختلف حساسیت 
و اهمیت کار در سازمان قضایی نیرو های مسلح 
گفت: چنانچه دشــمن کوچک ترین رخنه ای را 
در بخشــی از نیرو های مســلح پیدا کند یا آنکه 
کوچک ترین لکه کدری در قسمتی از این نیرو ها 
ایجاد گردد، خطرات و آسیب های جبران ناپذیری 
بر کشــور و مردم وارد می شود؛ بر همین اساس 
مســئولیت صیانت از نیرو های مســلح، تکلیفی 

سرنوشت ساز و خطیر است.
رئیس دستگاه قضا بابیان اینکه قضات و کارکنان 
سازمان قضایی نیرو های مسلح به سبب حساسیت 
و اهمیت کار در این سازمان باید از تدابیر ویژه ای 
در امر رســیدگی به پرونده ها بهره بگیرند، گفت: 
رسیدگی به پرونده ها در سازمان قضایی نیرو های 
مسلح به ســبب اهمیت و حساسیت موضوعات، 
اقتضائات خاص خود را دارد و بر همین اســاس 
قضات و سایر دست اندرکاران قضایی این سازمان 
باید به تدابیــر و ملزومات بعضا منحصر بفردی 

مجهز باشــند و مراحل مختلف دادرسی در قبال 
پرونده ها را مــورد به مورد بــا نهایت دقت نظر 

واکاوی کنند.
حجت الاسلام والمســلمین محســنی اژه ای در 
همین راســتا گفت: بدون تردید باید به سازمان 

قضایی نیرو های مســلح هم ردیــف با اهمیت و 
حساســیت کار در این سازمان، به لحاظ تجهیز 
نیــرو و امکانات در ابعاد مختلف کمی و کیفی و 

همچنین اداری و قضایی، توجه و عنایت داشت.
رئیس قوه قضاییه در ادامه با اشاره به شاخص ها، 
صلاحیت ها و تخصص قضات شاغل در سازمان 
قضایی نیرو های مســلح گفت: قضات سازمان 
قضایی نیرو های مسلح در راستای بهبود اجرای 
عدالــت، ارتقاء وضعیت رســیدگی های قضایی، 
بهبود وضعیت پیشــگیری از وقوع جرم و توسعه 
اقدامــات قضایی در کشــف جــرم و نظارت بر 
ضابطین، دارای مســئولیت های خطیری هستند 
که باید هرچه بیشــتر در اجــرای این تکالیف و 
مسئولیت ها اهتمام داشته باشند و در تبیین جایگاه 
و ماموریت حساس خود برای آحاد جامعه تلاش 
ساعی مصروف دارند.رئیس عدلیه در ادامه به بیان 
توصیه هایی خطاب به قضات در راســتای ارتقاء 
کارایی و اثربخشــی نظارت ها و بهبود وضعیت 
رسیدگی های قضایی پرداخت و آن ها را به مقوله 
مهــم تکمیل تحقیقات قبــل از احضار متهم یا 
متهمین توجه داد و بر همین اساس گفت: چنانچه 
قاضی یا بازپرس قبل از احضار متهمین و در حین 
تشکیل پرونده به تکمیل تحقیقات و جمع آوری 
ادلهّ اهتمام ورزد، این مهم، اثر مطلوب خود را در 
مراحل بعدی دادرسی نشان خواهد داد و مانع از 

اطاله دادرسی ها می شود.
پرهیز از صدور قرار های منتهی به بازداشت 

موقت در موارد غیرضرور
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در ادامه 

قضات و سایر مســئولان قضایی را به پرهیز از 
صــدور قرار های منتهی به بازداشــت موقت در 
موارد غیرضرور توصیه کرد و گفت: چنانچه برای 
متهمی بنا به ضرورت قرار بازداشت موقت صادر 
می شــود، باید نهایت دقت و احتیاط و سنجش 
جوانب امر از سوی قاضی صادرکننده قرار لحاظ 

شود.
رئیس دستگاه قضا تصریح کرد: همچنین شیوه 
بازرسی ها، بازجویی ها و سایر تمهیدات و ملزومات 
ناظــر بر امر تحقیقــات و تکمیــل پرونده باید 
به گونه ای باشــد که فرد احضار یا بازداشت شده، 
نســبت به برخورد صورت گرفته با خود و لحاظ 
جنبه هــای مختلف عدالــت و دقــت در قبال 

پرونده اش، آرامش خاطر داشته باشد.
رئیس قوه قضاییه در ادامه، جمع آوری ادلهّ و اسناد 
ناظر بر اتهام انتســابی فرد پس از مرحله احضار 
و بازداشــت او را اشــکال و غلط دانست و همه 
قضات و مســئولان قضایی را از اتخاذ این روش 

بر حذر داشت.
در اختیار بودن متهم نزد ضابط، رافع 
مسئولیت های شرعی و قانونی قاضی 

صادرکننده قرار نیست
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای تصریح 
کرد: من نمی خواهم بگویم که اقدامات ضابطین 
قضایی دارای اشــکال و ایراد است بلکه تاکیدم 
بر آن اســت قضات و بازپرس هایی که اقدام به 
صدور قرار های بازداشــت موقت می کنند دارای 
مسئولیت شرعی و قانونی هستند و باید در مدتی 
که فرد متهم در بازداشت به سر می برد، بر مراحل 
مختلف تحقیقات از او نظارت داشته باشند و توجه 
کنند که در اختیار بــودن متهم نزد ضابط، رافع 
مسئولیت های شرعی و قانونی قاضی صادرکننده 

قرار نیست.
تاکید بر حفظ ابرو حرمت خانواده متهم

رئیس عدلیه با تاکید بر اهمیت نحوه برخورد 

محترمانه با خانواده متهمین و حفظ کرامت 
و حیثیت آن هــا در حیــن مراحل مختلف 
تحقیقات قضایی به ذکر خاطره ای از دوران 
قضاوت خــود پرداخت و گفــت: حفظ ابرو 
حرمت خانواده متهم و همچنین وجهه متهم 

نزد خانواده بسیار مهم و مورد تاکید است.
ضرورت تسریع در رسیدگی به پرونده ها 

در سازمان قضایی نیرو های مسلح
رئیس قوه قضاییه در ادامه بر ضرورت تسریع 
در رســیدگی به پرونده ها در سازمان قضایی 
نیرو های مسلح و جلوگیری از اطاله دادرسی ها 
تاکید کرد و در همین راســتا به مقوله مهم 
تجهیز نیروی انســانی در دســتگاه قضایی 
پرداخت و گفت: نحوه جذب و گزینش نیروی 
انسانی در دستگاه قضایی نیازمند یک اقدام 
و تحول جدی اســت که ما به دنبال تحقق 
این مهم هستیم و به معاون اول دستگاه قضا 
و معاونت منابع انسانی در مورد ایجاد تحول 
در نحوه جذب، گزینش و به کارگیری نیروی 

انسانی، دستوراتی صادرشده است.
رئیس قوه قضاییه در پنجمین سفر استانی به 

خراسان رضوی می رود
همچنیــن رئیس قوه قضاییــه در پنجمین 
ســفر استانی خود روز پنجشنبه 7 بهمن ماه 
به همراه جمعی از مسئولان عالی قضایی به 

استان خراسان رضوی سفر می کند.
در این ســفر بررسی مســائل و مشکلات 
قضایی حقوقی اســتان خراســان رضوی و 
نتیجــه ارزیابی تیم های کارشناســی که از 
هفته های گذشته برای بررسی آخرین مسائل 
و تهیه گزارش های کارشناسی در این استان 
حضــور یافته اند در دســتور کار قرار خواهد 

گرفت.
دیدار با مردم، قضات، کارکنان و مســئولان 
قضایی و حضور در جلســه شورای اداری از 
برنامه هــای رئیس قوه قضاییه در ســفر به 

استان خراسان رضوی خواهد بود.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در 
این سفر با حضور در شورای قضایی خراسان 
رضوی به بررسی مشکلات حقوقی قضایی 

این استان خواهد پرداخت.
رئیس قوه قضاییه پیشتر به استان های ایلام، 

قزوین و خوزستان و گلستان سفر کرده بود.

مجلسبان

مجلسیازدهمکیبهوعدهاشعملمیکند؟
شفافیتآرادرانتظارماده100

محمدحســین حســین زاده بحرینی با بیان اینکه شفافیت 
تضمین کننده ســلامت هر دستگاهی اســت، درباره طرح 
شــفافیت آراء نماینــدگان، گفت: اگر تصمیمــات و فعالیت 
دستگاه ها برای مردم و ذی نفعان به طور شفاف اطلاع رسانی 

شود، جلوی بسیاری از انحرافات گرفته می شود.
نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس با بیان اینکه مجلس 
شفافیت را از خود شروع کرده است، ادامه داد: طرح شفافیت 
در ادوار گذشته بارها در صحن علنی مطرح شده اما نتوانسته 
تایید صحن را بگیــرد، امیدوریم نمایندگان مجلس یازدهم 
همت کنند تا این کار خیلی مهم در نظام قانون گذاری کشور 

را به نتیجه برسانیم.
وی بیان کرد: گام بعدی مجلس در مســیر شــفاف سازی 
فرایندهای حکمرانی در کشــور، شفاف سازی سایر دستگاه 
هاســت. اگر بتوانیم فرآیندهای تصمیــم گیری و اجرا را در 
دســتگاه های حاکمیتی که در آن ها زمینه تخلف وجود دارد، 
برای مــردم و ذی نفعان علنی کنیم، گام بزرگی در مســیر 

اصلاح حکمرانی کشور برداشته ایم.
این نماینده مجلس در خصوص ضرورت شفاف ســازی رای 
نمایندگان گفت: رای دادن مهمترین وظیفه نماینده اســت. 
قانون با رأی نمایندگان، قانون می شــود. اقدامات نظارتی 
مجلــس مثل ســؤال و اســتیضاح و مانند آن نیــز با رأی 
نمایندگان به ثمر می رســد. وقتی نماینــده بداند که مردم 
رای او را می بیننــد و باید در مقابل رایی که داده به مردم و 
مخاطبیــن توضیح دهــد، رأی او، آگاهانه تر، دقیق تر، و به 

اصطلاح،  »کیفی تر« خواهد شد.
حســین زاده بحرینی بیان کرد: در حال حاضر هم بسیاری از 
نمایندگان با دقت، مطالعه و مشورت رای می دهند اما گاهی 
ممکن اســت در هیاهوی مجلس نماینده ای متوجه نباشد 
و دقت کافی در رأی دهی نداشــته باشد. شفافیت مهمترین 
امتیــازی که برای مجلــس ایجاد می کند این اســت که 
نمایندگان با دقت بیشتری رای خواهند داد. در یک مجلس 

شفاف، هم موافق و هم مخالف، استدلال خود را می دانند و 
با صراحت برای مردم بیان می کنند.

کیفیت تقنین و نظارت به صورت چمشگیری ارتقاء 
پیدا می کند

این نماینده مجلس اظهار داشــت: با تصویب طرح شفافیت 
آراء نمایندگان،  کیفیت تقنین و نظارت در مجلس شــورای 
اسلامی به صورت چمشــگیری ارتقاء پیدا می کند. مجلس 
محل اجتماع منتخبان ملت اســت و ما به نمایندگی از کل 
مــردم ایران تصمیم می گیریم، و طبیعتــاً حق نداریم بدون 
مطالعه و دقت کافی رأی بدهیم. طرح شــفافیت آراء باعث 

می شــود که هر نماینده، قبــل از رأی گیری همه جوانب را 
بسنجد و با استدلال رای بدهد.

وی تاکید کرد: در کمیســیون آیین نامه داخلی به دنبال آن 
هســتیم تــا در گام بعدی، برای هر نماینــده فضایی ایجاد 
کنیم تا اگر تمایل داشــت، استدلال خود را برای موافقت یا 
مخالفت با هریک از موضوعات مطروحه در مجلس، با سایر 
نمایندگان و عموم مردم به اشــتراک بگذارد. این کار باعث 

اتقان بیشتر فرایند قانون گذاری و نظارت خواهد شد.
این نماینده با بیان اینکه در پارلمان های بسیاری از کشورها 
به مقولــه »کیفیت قانون« به خوبی توجه شــده، گفت: در 
ایران تا کنون به این مقوله کمتر توجه کرده ایم. مقام معظم 

رهبری اخیرا سیاست های کلی قانون گذاری را ابلاغ کرده اند. 
پیام اصلی ابلاغیه ایشــان، توجه بــه کیفیت قانون گذاری 
اســت. رهبری معظــم انقلاب مجلس، شــورای نگهبان و 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام را کــه ارکان اصلی قانون 
گذاری هستند، به رعایت الزامات »قانون گذاری با کیفیت« 
تکلیف فرموده اند. سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری 
کل فرایند قانون گــذاری یعنی از نقطه ای که یک طرح یا 
لایحه تهیه می شود تا زمانی که به تصویب نهایی می رسد 
و به قانون تبدیل می شــود، را در بر می گیرد. بدیهی است 
در این فرایند، بیشــترین نقش را نمایندگان دارند و کیفیت 

قوانین کشور، محصول دقت، مطالعه و دوراندیشی آنهاست. 
اگر نماینده خودش قانع نشده باشد، حتما نمی تواند دیگران 

را اقناع کند.
استفاده از تبصره یک ماده 100 آیین نامه برای 

سرعت بخشی به بررسی طرح شفافیت
حسین زاده بحرینی در خصوص زمان بررسی طرح شفافیت 
آرای نماینــدگان در صحــن توضیح داد: اگر بنا باشــد این 
طــرح به صورت عادی در صحن مطرح شــود، خیلی زمان 
خواهد برد. برای اینکه ما بتوانیم این طرح را به ســرعت در 
دستور کار صحن قرار دهیم تصمیم داریم از سازوکار تبصره 
یک مــاده 100 آیین نامه داخلی اســتفاده کنیم. طبق این 

تبصره اگر 50 نماینده تقاضا کنند تا نوبت طرحی در دستور 
صحن جابجا شــود و نوبت زودتری به آن داده شود، هیات 
رئیســه موظف است این تقاضا را در جلســه علنی به رای 
نمایندگان بگذارد و در صورت تصویب، رسیدگی به طرح را 
در همان جلسه یا جلســه بعدی مجلس آغاز کند. بنابراین، 
اگر نمایندگان با اعمال تبصره ماده 100 موافقت کنند، طرح 

شفافیت با اولویت در دستور صحن قرار خواهد گرفت.
وی در خصوص لزوم شــفافیت در ســایر دستگاه ها اظهار 
داشت: بســیاری از رفتارهایی که در دستگاهها، از جمله در 
بانکها اتفاق می افتد و به فســاد منتهی می شــود به دلیل 
عدم شفافیت است. به عنوان مثال، وقتی اعطای تسهیلات 
کلان به اشــخاص مرتبط با بانکها شفاف باشد، هیچ بانکی 
جــرأت نخواهد کرد با دور زدن قانون، به اشــخاص مرتبط 
با خود تســهیلات نجومی بدهد و زمینه اختلاس و فیلد را 

فراهم کند.
حتما از دستگاه های دیگر هم شفافیت را مطالبه می کنیم

ایــن نماینده تاکید کرد: حتما از دســتگاه هــای دیگر هم 
شــفافیت را مطالبه می کنیم اما باید اول شفاف ســازی را از 
خودمان شروع کنیم تا حرف و قانون مان نافذ باشد. تا زمانی 
که آراء نمایندگان در حوزه تقنین و نظارت شــفاف نیست، 
مردم از درون کمیســیونها بی اطلاعنــد، تصمیمات مالی 
مجلس به صورت کامل اطلاع رسانی نمی شود، و خلاصه، 
تا وقتی مجلس خودش شــفاف نیست، نمی تواند از دیگران 

مطالبه شفافیت داشته باشد.
رئیس کمیسیون آیین نامه داخلی مجلس ادامه داد: انشاالله 
مجلــس یازدهم این همت را خواهد داشــت بــرای اینکه 
تابوی عدم شــفافیت در اقتصاد و سایر حوزه های حکمرانی 
کشور شکسته شــود، طرح شــفافیت آرای نمایندگان را با 
رای بالا تصویب کند. مجلســی که خودش شــفاف باشد، 
 خواهد توانســت سایر دســتگاههای اجرایی و نهادها را هم 

شفاف کند.

شیوه بازرسی ها، بازجویی ها و سایر تمهیدات و ملزومات ناظر بر امر تحقیقات و تکمیل پرونده 
باید به گونه ای باشد که فرد احضار یا بازداشت شده، نسبت به برخورد صورت گرفته با خود و 

لحاظ جنبه های مختلف عدالت و دقت در قبال پرونده اش، آرامش خاطر داشته باشد

,,

: رای دادن مهمترین وظیفه نماینده است. قانون با رأی نمایندگان، قانون می شود. اقدامات نظارتی 
مجلس مثل سؤال و استیضاح و مانند آن نیز با رأی نمایندگان به ثمر می رسد. وقتی نماینده 

بداند که مردم رای او را می بینند و باید در مقابل رایی که داده به مردم و مخاطبین توضیح دهد، 
رأی او، آگاهانه تر، دقیق تر، و به اصطلاح،  »کیفی تر« خواهد شدرئیس کمیسیون آیین نامه 

داخلی مجلس شورای اسلامی از ضرورت شفافیت عملکرد مجلس و تاثیر آن بر جامعه گفت و 
تاکید کرد گام بعدی مجلس شفافیت در سایر نهادهای تصمیمگیر است.

,,
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نائبرئیسکمیسیونصنایعومعادنمجلس:
مردمخواهانوارداتخودروهستند

نماینده مردم کاشــمر در مجلس، گفت: بورس 
به قتلگاه اموال و آبروی مردم تبدیل شــده در 

حالی که ظرفیتی عظیم دارد.
به گــزارش روزنامه صبح امروز، جواد نیک بین 
در نشســت علنی روز )چهارشنبه، 6 بهمن ماه( 
مجلس شورای اسلامی در تذکری در خصوص 
وضعیــت خودروســازان داخلــی، گفت: بحث 
خودرو امروز قصه پر غصه مردم است، شرکت 
های ســایپا و ایران خودرو در فرآیند ثبت نام 
تا تحویل چرا به گونــه ای عمل می کنند که 
انگار قصد دارنــد مردم را عصبی کنند. ابتدا به 
تعهدات گذشــته خود عمل نکرده اما ثبت نام 

جدید انجام می دهند.
نماینده مردم کاشــمر و بردسکن و خلیل آباد، 
کوهســرخ در مجلس شــورای اسلامی افزود: 
قبــول داریم که ثبت نام ها بــه منظور تنظیم 
بازار اســت آیا بازار با ثبت نام ها تنظیم شده یا 

این ثبت نام ها بازار ســیاه را سیاه تر و زندگی 
مردم را تاریک تر کرده است.

وی با اشاره به اینکه شرکت های خودروسازی 
بــا دریافتی های جدید در حال تحویل تعهدات 

ســابق خود هستند، تصریح کرد: چرا زمانی که 
دعوتنامه صادر کرده و پول را به صورت کامل 
دریافت می کنند به تعهــدات خود عمل نمی 

کنند.

نیک بین گفت: فردی در آبان ماه دعوتنامه می 
گیرد و حســاب خود را به صورت کامل تسویه 
می کند تا 30 روز بعد مالک خودرو شود اما بعد 
از گذشــت ماه ها شرکت به تعهدات خود عمل 
نکرده است.این نماینده مردم در مجلس یازدهم 
با تاکید بر اینکه شرکت های خودروسازی قصد 
دارند با طرح موضوع سود سر مردم را گرم و آن 
ها را راضی کنند، عنوان کرد: آیا تکلیف شرکت 
های خودرویی سوددهی است؟ یا پاسخ به نیاز 
خودرویی کشور، مردم چه گناهی کرده اند که 
دچار شرکت هایی کم کیفیت و با قیمت های 
غیر منطقی شده اند. چراغ خودروها را عوض و 
نام آن ها را تغییر داده و چند ده میلیون قیمت 

ها را افزایش می دهند.
وی با بیان اینکه مــردم دچار خودروهایی بی 
کیفیت، با قیمتی نجومی و با اســتانداردهایی 
نمایشــی شدند، تصریح کرد: مدیران خودرویی 

کشــور هیــچ گاه از خودروهــای تولید داخل 
استفاده نمی کنند.

نیک بین ادامه داد: بــورس به قتلگاه اموال و 
آبروی مردم تبدیل شــده در حالی که ظرفیتی 
عظیم دارد اما اکنون به محلی برای نارضایتی 

مردم تبدیل شده است.
وی در تذکری در خصوص افزایش قیمت گاز 
کوره ها خطاب به وزیر نفت، گفت: در صورت 
تــداوم افزایش قیمت گاز کوره ها بســیاری از 

مردم بیکار و گاز کوره ها قطع می شود.
ایــن نماینده مردم در مجلــس یازدهم با بیان 
اینکه قرار اســت به کارمندان عیدی پرداخت 
شود، جمعیتی که کارمند نیستند از چه طریقی 
باید از بیت المال ارتزاق کنند؟ گفت: رزمندگان 
طرح امنیت سال ها جوانی خود را در راه تامین 
امنیت کشور گذاشته اند اما مطالبات آن ها سال 

های سال است که پرداخت نشده است.

نائب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس با بیان اینکه 
به هر میزان کــه قیمت خودرو در کارخانــه افزایش یابد، 
بهای این کالا در بازار نیز با رشــد همراه خواهد بود، گفت: 
اگر مجمع تشــخصیص مصحلت نظام با مصوبه خودرویی 
مجلــس همراهــی کــرده و آن را به قانــون تبدیل کند، 
مقدمه ای برای کمک به افزایــش کیفیت و کاهش قیمت 

خودروی داخلی فراهم می شود.
سیداحمد رسولی نژاد درباره گرانی خودرو در بازار، گفت: از 
ابتدای مجلس یازدهم، مدیران دو شرکت بزرگ خودروساز 
بر افزایش بهای خودرو اصرار داشته و معتقد بودند که تنها 
راهکار مهار قیمت خودرو در بازار آزاد، کاهش فاصله قیمتی 

خودرو در کارخانه و بازار است.
نماینده مردم دماوند و فیروزکوه در مجلس شورای اسلامی 
افزود: براســاس استدلال خودروســازان، با تحقق این امر 
کیفیت و تیراژ تولید خودرو افزایش یافته و دســت دلالان 
از بازار کوتاه می شــد، از ســوی دیگر به گفته خودروسازان 
افزایش قیمت خودرو در کارخانه به تکمیل خودروهای کف 
پارکینگ و عرضه آن ها به بازار کمک کرده و زیان انباشته 

آن ها را جبران می کند.
وی اضافه کرد: مجلس و کمیسیون صنایع و معادن استدلال 
خودروســازان برای افزایش قیمت خودرو را نپذیرفت زیرا 
مافیــای خودروی داخلی و افرادی کــه قیمت خودرو را در 
بازار تعیین می کننــد، اجازه نمی دهند، فاصله قیمتی خودرو 

در بازار آزاد و کارخانه کاهش یابد؛ در واقع به هر میزان که 
قیمــت خودرو در کارخانه افزایش یابــد، بهای این کالا در 
بازار نیز با رشد همراه خواهد بود یعنی افرادی که در تعیین 
قیمت خودروی دولتی دخیل  هســتند، همان کسانی هستند 

که بهای این کالا را در بازار مشخص می کنند.
ایــن نماینده مــردم در مجلس یازدهم  یادآور شــد: وزیر 
صمت پیش از اخذ رای اعتماد اعلام کرد که قیمت خودرو 
اصلاح و کاهشی می شــود و در مقابل کیفیت این کالا نیز 
بهبود می یابد حال آنکه در آذر ماه پس از گران شدن بهای 
کارخانه ای خــودرو، مطرح کرد که مــا قیمت ها را اصلاح 
کردیــم این در حالی اســت که مــردم معتقدند که اصلاح 

قیمت ها به معنای کاهش قیمت ها به نفع مردم است.
به زعم خودروسازان مردم در تصادف باید به زاویه نیز 

توجه کنند!
رســولی نژاد با اشــاره به تصادف بهبهــان و عمل نکردن 
ایربــگ خودروها، تصریح کرد: خودروســازان در برابر این 
تصادف طبــق معمول، در برابر این حادثــه کم نیاوردند و 
مطرح کردند که زاویه تصادف مناســب نبوده است، به نظر 
می رســد مردم از این پس باید هنگام تصادف به زاویه هم 

توجه کنند!
این نماینــده مردم در مجلس یازدهم همچنین به اظهارات 
یکی از قطعه سازان درباره تصادف بهبهان اشاره کرد و ادامه 
داد: وی مطرح کرد کــه خودروها تصادف کردند، حال این 

سوال مطرح می شود که در تصادف زنجیره ای چگونه تمامی 
خودروهــا از بخش عقب به یکدیگر برخــورد کردند؟! این 

دلایل در عین مضحک بودن دردآور نیز هستند.
نائب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس با بیان اینکه 
هیــچ یک از وعده هایی که بــه ازای افزایش قیمت خودرو 
داده می شد، عملیاتی نشد، ادامه داد: همان گونه که کیفیت 
خودرو در سال های گذشته ارتقا نیافت، با ادامه این روند نه 
تنها در آینده نیز پیشرفتی نخواهد داشت، قیمت نیز کاهش 

نمی یاید بلکه بالاتر می رود.
وی افزود: علیرغم اینکه یکی از خودروسازان ادعا کرده بود 
که خودروهای کف پارکینگ تکمیل و به بازار عرضه شــده 
اما براســاس انتشــار عکس های گرفته شده از پارکینگ ها 
مشــخص شــد که نه تنها تعداد خودروهای کف پارکینگ 
کاهش نیافته بلکه افزایش نیز داشته البته در روزهای اخیر 
و با تغییر مدیرعامل یکی از خودروســازی ها، ادعا شد که 8 

هزار دستگاه تکمیل و به بازار عرضه شده است.
در شرایط فعلی مردم خواهان واردات خودرو هستند

رســولی نژاد با بیان اینکه با گران کردن خودرو در کارخانه، 
قیمــت بازار آزاد به صورت مســتمر افزایش یافته و نتیجه 
عکس داده اســت، اضافه کرد: در نظرســنجی خبرگزاری 
خانه ملت، بیــش از 85 درصد از مــردم از مصوبه واردات 
خودرو مجلس حمایت کردند، در واقع این موضوع مطالبه ای 

عمومی بوده و مردم خواهان واردات خودرو هستند.

ایــن نماینده مردم در مجلس یازدهم با اشــاره به تصویب 
طرح ســاماندهی صنعت خودرو در صحــن علنی و اصرار 
مجلس بر مصوبه قبلی، تصریح کرد: هرچند ایراداتی به این 
طرح وارد اســت و این مصوبه می توانست کامل تر باشد اما 
به دلیل برخی محدودیت ها، منشــا ارز خارجی از آن حذف 
شــد. اگر مجمع تشــخصیص مصحلت نظام با این مصوبه 
همراهی کرده و آن به قانون تبدیل شــود، مقدمه ای برای 
کمک به افزایش کیفیــت و کاهش قیمت خودروی داخلی 

فراهم می شود.
به گفته نائب رئیس کمیســیون صنایــع و معادن مجلس 
منظــور از واردات مدیریــت شــده خودرو، صرفــا واردات 
خودروهای لوکس نیســت بلکه هدف خودروهای موردنیاز 

طبقات متوسط جامعه از نظر درآمدی نیز است.
رســولی نژاد افزود: روند افزایش قیمــت خودرو در داخل به 
گونه ای است که با مبلغی که برای خرید برخی خودروهای 
داخلی نیاز است، مردم می توانند خودروی باکیفیت خارجی 

و با قیمت متوسط را خریداری کنند.
این نماینده مردم در مجلــس یازدهم با بیان اینکه هرچند 
در بخش های نظامی، لوازم خانگی، تولیدات ســیمان فولاد 
پیشرفت هایی خوبی داشــتیم اما بپذیریم در صنعت خودرو 
موفق نبودیم، ادامه داد: باید شــرایط به گونه ای فراهم شود 
که خودروساز بخش خصوصی به معنای واقعی وارد میدان 

شود.

شرط جدید پیش فروش خودرو اعلام شد
مهدی اسلام پناه گفت: 10 روز پیش وعده 
دادیم که کیفیت خودرو های داخلی را تغییر 
دهیم، بر همین اســاس 15 تکلیف قانونی 
جدید تعریف شد که هر کدام در بحث هایی 
نظیر عملکــرد، ایمنی و کیفیت خودرو های 
داخلی مؤثر هستند و این تکالیف به امضای 
خودرو ســازان و مســئولین وزارت صنعت، 

معدن و تجارت رسید.
وی گفت: خودرو ســازان مکلف شدند که 

هر خودرویی که بیش از دو ماه در انبار ها و یا پارکینگ ها ماندگاری داشته باشد مجدد مورد 
بازرسی قرار دهند و تمام قطعات لاستیکی، پلیمری، شن زدگی، فرو رفتگی و یا آسیب های 

عوامل طبیعی قبل از تحویل به مصرف کننده ترمیم شوند.
رئیس سازمان ملی استاندارد افزود: خودرو سازان مکلف شدند جهت اخذ تأییدیه های تطابق 
و نوع گواهی ها بلافاصله ســازمان ملی استاندارد را در جریان تغییرات قرار دهند و مسئولیت 

این کار به عهده شخص مدیرعامل گروه خودرو سازی است.
اســلام پناه گفــت: از دیگر بند های ایــن تکالیف جدید بحث حصول اطمینان از اســتمرار 
نظام کیفیت بود که الزامات آن به عهده خودروســازان اســت و خودروســازان باید در قبال 
مصرف کننده پاسخگو باشند به طوری که مصرف کننده می تواند طلبکار تعهدات نظام کیفیت 

خودرو باشد.
وی افــزود: بعد از ایــن باید کیفیت مواد اولیه مصرفی، مواد حدواســط و محصولات نهایی 
مطابق با نظام استاندارد باشــد و کنترل فرآیند توسط خودروسازان انجام شود به طوری که 

تمام مسئولیت های کیفری و حقوقی تخطی از آن به عهده خودرو سازان است.
رئیس ســازمان ملی استاندارد با اشــاره به پیش فروش خودرو ها گفت: خودروسازان مکلف 
شدند قبل از هر نوع پیش فروش در خصوص کیفیت و مجوز انطباق تولید تأییدیه های لازم 
را از ســازمان ملی استاندارد اخذ کنند و چنانچه قبل از اخذ مجوز تبلیغاتی برای پیش فروش 

انجام دهند حتماً پیش فروش آن ها تعلیق خواهد شد.

  صاحبان بیش از یک خودرو بخوانند
شما علاوه بر اینکه اگر یک خودرو به ارزش 
بالای یک میلیارد تومان داشــته باشــید، 
مشــمول پرداخت مالیات بــر خودروهای 
لوکس می شوید، چنانچه بیش از یک خودرو 
داشته باشــید و مجموع آن ها بیش از یک 

میلیارد شود هم باید مالیات بپردازید.
به گزارش ایسنا، مالیات خودروهای لوکس 
یا به عبارت خودروهای با ارزشــی بیش از 
یک میلیــارد تومان فقط صاحبان این قبیل 

خودروهــا را دربرنمی گیرد، بلکــه اگر فردی ارزش مجموع خودروهــای خود و افراد تحت 
تکفلش بیش از یک میلیارد تومان شود نیز باید مالیات بپردازند.

افــرادی که باید تا پایان بهمن ماه امســال مالیات متعلقه را بپردازند، می توانند به ســامانه 
ســازمان امور مالیاتی به نشــانی  https://www.intamedia.ir/ مراجعه کنند و همه اقلام 
خودروی خود را مشاهده کنند و مالیات تعلق گرفته به خودروی خود را نقدی پرداخت کنند.
در این بین، هر فردی می تواند با شــماره ملی و شــماره موبایل به نام خود وارد سامانه ذکر 
شده شود و پس از احراز هویت خود، از خودروهای به نامش و ارزش آن ها آگاه شود. علاوه 

بر این، از میزان مالیات تعلق گرفته به خودرو یا خودروهای خود نیز می تواند اطلاع یابد. 
پیش از این، محمود علیزاده معاون سابق سازمان امور مالیاتی، درباره چگونگی ارزش گذاری 
خودروهای بالای یک میلیارد به ایســنا توضیحاتی ارائه کرد که طبق آن، ارزیابی ارزش هر 
دســتگاه خودرو داخلی و خارجی معمولا برمبنای سال ساخت خودرو با اعمال ضریبی روی 
ارزش تعیین شــده خودرو به اســتناد ماده ۴2 قانون مالیات بــر ارزش افزوده ارزش گذاری 

صورت می گیرد. 
از ســوی دیگر، از آنجــا که ۹0 تا ۹5 درصد قیمت واقعی خــودرو مبنای ارزش گذاری قرار 
می گیرد، اگر در این موضوع به هر دلیلی ارزش تعیین شده برای خودروهای موردنظر بیشتر 
از ارزش واقعی آن ها باشــد، همانطور که در  آیین نامه اجرایی این بند از تبصره 6 و 7 بودجه 
مشخص شده است، مشمولان می توانند با مراجعه، ارائه مدارک و مستندات مستدل به اداره 
امور مالیاتی محل سکونت شــان نســبت به رقم ارزش گذاری شده برای خودروی مشخص 

متعرض شوند. 
عــلاوه بر این، مبنای ارزش گذاری خودروهــای بالای یک میلیارد تومان چه تصادفی و چه 
غیرتصادفی طبق نوع خودرو، سال ساخت، برند سازنده خودرو محاسبه می شود. گفتنی است 

که نرخ مالیات سالانه خودروهای بالای یک میلیارد به شرح ذیل تعیین شده است: 
1- تا مبلغ 1.5 میلیارد تومان نسبت به مازاد یک میلیارد تومان معادل یک درصد 

2- تا مبلغ سه میلیارد تومان نسبت به مازاد 1.5 میلیارد تومان معادل دو درصد 
3- تا مبلغ ۴.5 میلیارد نسبت به مازاد سه میلیارد تومان معادل سه درصد 

۴- نسبت به مازاد ۴.5 میلیارد معادل چهار درصد

  شرکت های ژاپنی آماده بازگشت به ایران
نماینده آژانس توسعه تجارت ژاپن در 
ایران می گوید شــرکت های ژاپنی در 
طول این ســال ها اطلاعات کاملی از 
آوری  ایران جمع  اقتصاد  ظرفیت های 
کرده انــد و آماده حضور در این عرصه 

هستند.
به گزارش ایسنا، تاکایوکی سوزوکی با 
بیان اینکه بر خلاف تصورات به وجود 
به  ژاپنی علاقه مند  آمده، شرکت های 
حضور در اقتصاد ایران هســتند، بیان 
تحریم های  در سال های گذشته  کرد: 

اقتصادی مانع از فعالیت گسترده این شرکت ها در ایران شده است اما در عین حال علاقه و 
انگیزه فراوانی در میان این شرکت ها برای حضور در ایران وجود دارد.

به گفته وی، شــرکت های ژاپنی در سال های گذشته اطلاعات مختلفی از وضعیت اقتصادی 
ایران جمع آوری کرده اند و در صورت فراهم شــدن مقدمات لازم امکان فعالیتی مطلوب در 

سطوح مختلف را خواهند داشت.
نماینده آژانس توسعه تجارت ژاپن با بیان اینکه بر خلاف تصور شرکت های ایرانی، ژاپنی ها 
صرفــا به دنبــال جمع آوری اطلاعات نیســتند، بیان کرد: با توجه بــه محدودیت هایی که 
تحریم ها در ســال های گذشته ایجاد کرده، بسیاری از شرکت های ژاپنی عملا امکان حضور 
در ایران را نداشته اند اما در صورتی که امکان همکاری های مجدد فراهم شود، قطعا می توان 

انتظار داشت که همکاری های جدید و قابل اتکایی به وجود آید.
سوزوکی با اشــاره به برگزاری یک وبینار مشترک در ماه های گذشته، به پایگاه خبری اتاق 
ایران گفت: در این وبینار حدود ۴00 شــرکت حضور داشتند و بسیاری از شرکت های ژاپنی 
به شــکلی فعال آن را دنبال کردند و همین موضوع نشــان دهنده علاقه به حضور در ایران 
است ولی این حضور نیاز به فراهم شدن مقدماتی دارد که امیدواریم شرایط آن فراهم شود.

به گزارش ایسنا، از بهار سال 13۹7 و همزمان با خروج آمریکا از برجام، شرکت های خارجی 
از تــرس تحریم های آمریکا، حضور در ایران را محدود کردند. این اتفاق در حالی رخ داد که 
در سطح دولتی، بســیاری از کشورها مخالفت خود با اقدام آمریکا و وضع تحریم های جدید 

علیه ایران را اعلام کردند.
در هفته های گذشــته و به دنبال از ســرگیری مذاکرات هسته ای، این امید به وجود آمده که 
بار دیگر امکان حضور شرکت های خارجی در اقتصاد ایران فراهم شود. نمایندگان اقتصادی 
بسیاری از کشــورها اعلام کرده اند که در صورت کنار رفتن محدودیت ها، آماده بازگشت به 

اقتصاد ایران خواهند بود.

با خبر باشید

خبر خوش وزیر اقتصاد برای بورس چه بود؟

دو اقدام برای احیای بازار سرمایه
وزیر امور اقتصادی و دارایی در راستای وعده 
شب گذشــته رئیس جمهوری درباره اعلام 
راهکارهای برون رفت از مشــکلات بورس 
توســط خاندوزی، جزئیــات مصوبات هیات 

دولت برای حمایت از بورس را اعلام کرد.
به گزارش روزنامه صبح امروز، شب گذشته، 
ابراهیــم رئیســی، رییس جمهــوری درباره 
وضعیت بــورس و ضرر مــردم در این بازار 
گفتــه بود که »ما میــراث دار دولت قبلی در 
این زمینه شدیم. عده زیادی با تبلیغات وارد 
بورس شده بودند که سهامداران خرد بودند. 
من تاکید کــردم بورس نبایــد قلک تامین 
نیاز دولت شــود. راهکارهــای برون رفت از 
وضعیت بورس مشــخص شده است و مردم 
بداننــد دغدغه آنها دغدغه ما هم هســت و 
تا وقتی مردم احســاس آرامش کنند، برای 
حل مشــکلات اقدام می کنیم. تیم اقتصادی 
دولت به نتایجی رسیده اند که فردا صبح وزیر 
اقتصاد راهکارهای برون رفت از مشــکلات 

بورس را به مردم اعلام می کنند«.
در این راســتا، سیداحســان خانــدوزی در 
گفت وگویــی که با شــبکه اطلاع رســانی 
بازار سرمایه داشــته، اعلام کرد: در راستای 
اجرایی شــدن مصوباتی که پیشــتر توسط 
ســتاد اقتصادی دولــت در حمایت از صنایع 
بورســی اتخاذ شــده بود، امــروز دو اقدام 
صورت گرفت؛ اقدام نخست، مصوبه ای است 
که هیات دولت به عنــوان اصلاحیه لایحه 
بودجه 1۴01 تصویب کرد و به طور رســمی 

به مجلس شورای اسلامی ارسال خواهد شد 
و دوم ابلاغیه ای اســت که از طرف معاون 
اول رئیس جمهور به وزاری اقتصادی، رئیس 
بانک مرکزی، رئیس مرکز سازمان برنامه و 

بودجه و دستگاه های ذی ربط ابلاغ شد.
تعیین سقف برای نرخ خوراک و سوخت

وزیــر اقتصاد در تشــریح جزییــات ابلاغیه 
یادشــده، اذعان کرد: ابلاغیه دولت مشتمل 
بر ســقف گذاری نرخ خوراک و نرخ سوخت 
می شــود. این نرخ طی مــدت اخیر به دلیل 
اینکه مناسبات بین المللی موجب شده بود تا 
قیمت هاب هــای جهانی تغییر پیدا کند، این 
نرخ برای پتروشیمی ها و پالایشگاهی های در 
کشور نیز افزایشی بسیار فراتر از حد متعارف 
داشــت. دولت برای اینکه نشان دهد مسئله 
ســودآوری صنایع و پیش بینی پذیری اقتصاد 
و سیاســت های اقتصادی از اهمیت والایی 
برخوردار است، سقف 5000 تومانی را برای 
نرخ خوراک و ســقف 2000 تومان را برای 
نرخ ســوخت مصوب کرد که با حفظ فرمول 
سابق، در هیچ زمانی قیمت ها از سقف 5000 
تومــان برای خــوراک و 2000 تومان برای 

سوخت فراتر نخواهد رفت.
خاندوزی با اشاره به نسبت قیمت های حدود 
7-8 هــزار تومانی که طــی هفته های اخیر 
برای صنایع محاســبه می شود، تصریح کرد: 
نرخ گذاری دولت در مصوبه یادشده، کاهش 
بسیار شدیدی داشــته و پیامدهای خوبی را 
برای ســودآوری این صنایع در بازار سرمایه 

و در بخش هــای مختلف اقتصــادی در پی 
خواهد داشت.

او با بیان اینکه این تصمیم نه تنها از ســال 
1۴01، بلکه از ابتدای بهمن ماه سال جاری، 
اجرایی خواهد شــد، خاطرنشــان کرد: این 
مصوبه حاوی پیام روشن و محکمی مبنی بر 
این است که سودآوری بخش های اقتصادی 
و رونق بخش های تولیــدی و صنایع برای 
دولت در درجه اول اهمیت قرار دارد. بخشی 
از درآمد دولت به دلیل کاهش و سقف گذاری 

که در نرخ خوراک و ســوخت صورت گرفته 
نیز کاهش می یابد، این موضوع بیانگر اثبات 
اهمیت رونق اقتصادی نســبت به ملاحظات 

بودجه ای و درآمدی دولت است.
وزیر اقتصاد افــزود: این مصوبه امروز هیات 
وزیران در نامه ای که نیز به مجلس شــورای 
اســلامی ارسال می شود، درج خواهد شد که 
معادل ۴0 هــزار میلیارد تومــان از منایع و 
مصارف تبصــره 1۴ کاهش پیدا می کند، اما 
امیدواریم که یــک پیام حمایتی جدی برای 

صنایع و فعالان اقتصادی باشد.
۹0 درصد نرخ نیما، مبنای نرخ تسعیر

او نکتــه دوم را درباره نرخ تســعیر اعلامی 
بانک مرکزی برای دارایی های خارجی و نیز 
دارایی های ارزی بانک ها برشــمرد و گفت: 
بانک مرکزی مکلف شد نرخ سامانه نیما در 
6 ماه گذشــته را مبنا قرار دهد و معادل ۹0 
درصد از آن را برای نرخ تسعیر در نظر بگیرد.
خاندوزی ادامــه داد: این موضوع هم کمک 
خواهد کرد تا گزارش سه ماهه پایانی بانک 
ها و نهادهای مالی و همچنین گزارش سال 
آینده آنها به لحاظ نشــان دادن ارقام واقعی 
و ســودآوری تقویت شــود. همچنین بانک 
مرکزی مکلف شــود تا بــا مداخله فعال، به 
نحوی نرخ سود بازار بین بانکی را تنظیم کند 
تا ســقف این نرخ 20 درصد باشد و این رقم 

فراتر از 20 درصد نخواهد بود.
به گفته وزیر اقتصاد، در مصوبه هیات  دولت 
در اصلاحیه لایحــه بودجه 1۴01 این اجازه 

داده شده است که بخشــی از سهام عدالت 
در شــرکت های دولتی به عنوان وثیقه نزد 
صندوق تثبیت بازار قرار بگیرد تا به پشتوانه 
آن صندوق تثبیت بازار بتواند مداخله جدیتر و 

حمایت گسترده تری انجام دهد.
او با اشــاره به ارقامی که پیشتر اعلام شده 
بود، خاطرنشــان کرد: پیش از این، اعدادی 
مطرح شده بود در حد 20 یا 30 هزارمیلیارد 
تومان بود، براســاس مصوبه امــروز هیات 
دولت، صنــدوق تثبیت بــازار از این امکان 
برخوردار شد تا بدون سقف بتواند از پشتوانه 
سهام دولت در شــرکت های دولتی و تابعه 

استفاده کند.
خاندوزی افزود: همچنین 10 درصد از عرضه 
اولیه شــرکت های دولتی بابت بازارگردانی 
همان ســهام باید در نظر گرفته شود تا خود 
ناشــر مکلف شود از سهام های خود حمایت 
کند؛ بنابراین، چشم انداز سودآوری بهتری را 
برای فعالان بازار سرمایه شاهد خواهیم بود.

وزیر اقتصاد در پایــان اظهار امیدواری کرد: 
مجموعه این مصوبات کــه از ابتدای بهمن 
ماه اجرا خواهد شــد و موکول به سال 1۴01 
نیست. این مجموعه، اقداماتی است که حتی 
پیــش از تاریخ تصویب دولت هم مشــمول 
آن خواهد شد. بنابراین، این مصوبات حامل 
پیام جدی حمایت دولــت از صنایع، با ثبات 
بودن فعالیت اقتصادی، پیش بینی پذیر بودن 
متغیرها و در نهایت چشم انداز مثبت اقتصاد 

در ماه های آینده است.

امروز دو اقدام صورت 
گرفت؛ اقدام نخست، 
مصوبه ای است که هیات 
دولت به عنوان اصلاحیه 
لایحه بودجه ۱4۰۱ تصویب 
کرد و به طور رسمی به 
مجلس شورای اسلامی 
ارسال خواهد شد و دوم 
ابلاغیه ای است که از طرف 
معاون اول رئیس جمهور به 
وزاری اقتصادی، رئیس بانک 
مرکزی، رئیس مرکز سازمان 
برنامه و بودجه و دستگاه های 
ذی ربط ابلاغ شد
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»ازدواج مجدد«مانع دریافت »مستمری« 
همسر نمی شود 

امور مســتمری های ســازمان  مدیرکل 
تأمیــن اجتماعی در خصــوص وضعیت 
پرداخت مســتمری به همسران بازمانده 
بعد از ازدواج مجدد گفت: با عنایت به بند 
یک ماده ۴8 قانــون حمایت خانواده که 
ازدواج را مانع دریافت مستمری همسران 
بازمانــده ندانســته، از ســال 13۹۴ که 
سازمان ثبت احوال وقایع حیات و ممات 
را به صــورت برخط در اختیار ســازمان 

تأمین اجتماعی قرار داده است عملًا نیازی به مراجعه همسر بازمانده برای اطمینان از پایداری 
شرایط استمرار پرداخت مستمری به واحدهای اجرایی نیست.

به گزارش ایسنا، ناهید حیدری اظهار کرد: از خرداد امسال تاکنون 55 هزار و 575 فرزند اناث 
بازماندگان واجد شرایط بدون مراجعه به شعب تامین اجتماعی و صرفاً از طریق سامانه خدمات 

غیرحضوری از خدمات مستمری برخودار شدند.
وی افزود: دریافت اطلاعات ازدواج و طلاق از ســازمان ثبت احوال به صورت برخط نبوده و 

ماهیانه در قالب دریافت دیتا بررسی می شود.
وی ادامه داد: با لحاظ این شــرایط، سازمان تأمین اجتماعی، به منظور تسریع در امور و جلب 
رضایتمندی مخاطبین، در طرح 3070 و در قالب ســرویس شماره 2 با عنوان »ثبت هوشمند 
خاتمه کفالت«، نســبت به اخذ تعهدنامه غیرحضوری فرزندان اناث )سرویس شماره 2۴ طرح 
مذکــور( اقدام کرده اســت، به نحوی که دیگــر نیازی به مراجعه حضــوری افراد مذکور به 
واحدهای اجرایی ســازمان نبوده است. از خرداد ماه 1۴00، بالغ بر 55 هزار و575 هزار فرزند 
اناث بدون مراجعه و صرفا با تکمیل فرم تعهدنامه و قید نشــانی و شــماره تماس از خدمات 

تعهدات بلند مدت سازمان بهره مند شده اند.

  مومنی: ظرفیت پذیرش ۱۶ هزار معتاد 
متجاهر را داریم

دبیرکل ســتاد مبارزه با مواد مخدر گفت: 
در عــرض 2 ســال ظرفیــت نگهداری 
معتادان متجاهر در تهــران به 16 هزار 
نفر رسیده است که البته اکنون 1۴ هزار 

معتاد نگهداری می شود.
به گزارش خبرنگار مهر، اسکندر مؤمنی 
دبیر کل ستاد مبارزه با مواد مخدر صبح 
امروز در افتتاحیه فاز دو مرکز ترک اعتیاد 
مهر سروش گفت: در ستاد مبارزه با مواد 

مخدر چهار حــوزه را پیگیری می کنیم، یک حوزه مقابله یک حوزه پیشــگیری و یک حوزه 
درمان و در نهایت مساله توانمندسازی است.

وی افزود: در حوزه مقابله، موضوع معتادان متجاهر اولویت اولیه ما است چراکه شایسته نیست 
این افراد در خیابان و پارک ها بخوابند.

مؤمنی بیان کرد: در سال ۹7 تمام ظرفیت موجود در تهران برای نگهداری معتادان متجاهر 3 
هزار و 600 نفر بود و امروز این ظرفیت به 16 هزار نفر افزایش داشته است.

وی تصریح کرد: نگهداری تمام معتادان متجاهر از توان بهزیســتی و شهرداری خارج بود به 
همین دلیل در یک اقدام جهادی ناجا، سپاه و سازمان زندان ها هم ورود کردند تا بتوانیم شاهد 

تحولی در این امر باشیم.
مؤمنی گفت: در عرض 2 ســال ظرفیت نگهداری معتادان متجاهر در تهران به 16 هزار نفر 

رسیده است که البته اکنون 1۴ هزار معتاد در آن نگهداری می شود.
دبیرکل ســتاد مبارزه با مواد مخدر خاطرنشان کرد: چرخه کامل ترک اعتیاد در مراکز سروش 
و تمام مراکز جدید کامل رعایت می شــد و بلافاصله بعد از ســم زدایی فرد معتاد را در جامعه 

رها نمی کنیم.
وی افــزود: اجتماعی کردن و مردمی کردن مبارزه با مــواد مخدر مهم ترین کاری بود که ما 

توانستیم انجام دهیم چراکه دولت به تنهایی نمی تواند معتادان را ساماندهی کند.

  اختلاف طبقاتی عامل گسترش بزه های 
اجتماعی در جامعه

معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم 
قوه قضائیه گفت: شــاهد گسترش قابل 
توجه بزه های اجتماعی در جامعه هستیم 
که این مســئله نتیجه افزایش بیکاری و 

اختلاف طبقاتی در کشور است.
به گزارش خبرگزاری مهر، اصغر جهانگیر 
با حضور در کمیســیون قضائی و حقوقی 
مجلس، گزارشــی از وضعیــت بزه ها در 

سطح جامعه ارائه کرد.
وی گفت: وضعیت بزه های اجتماعی در ســطح کشور نگران کننده و نشان دهنده افزایش قابل 
توجه آن در ســطح کشور است که بسترســازی فضای مجازی زمینه ساز رشد بزه ها در سطح 
جامعه شــده و از جمله دلایل این بزه ها را می توان افزایش بیکاری، فاصله طبقاتی، شــکاف 

اجتماعی، مشکلات معیشتی، مشکل ازدواج و گرانی مسکن ذکر کرد.
جهانگیر عنوان کرد: از جمله بزه ها و جرایمی که رشــد قابل توجه داشته است سرقت، مسائل 

حوزه های اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی و غیره است.
در پایان این نشست مقرر شد چنین جلساتی تداوم داشته باشد و ارتباطات مناسبی ایجاد شود 
تا با همکاری و همفکری مناســب بتوان برای رفــع خلاءهای قانونی و تصویب قوانین مؤثر 

برای پیشگیری از وقوع جرم و بزه در جامعه گام برداشت.

  تشدید فعالیت سامانه بارشی در آخر هفته 
ســازمان هواشناســی کشــور از تشدید 
فعالیت سامانه بارشی در پنج شنبه و جمعه 
این هفته با مخاطرات احتمالی یخبندان، 
ســوزباد، پدیده بهمن و ریزش سنگ و 
لغزندگی خبر داد.ســازمان هواشناســی 
کشور از تشدید فعالیت سامانه بارشی در 
پنج شــنبه و جمعه این هفته مورخ هفتم 
و هشــتم بهمن ماه خبر داد. این سامانه 
بارشی با تشدید بارش باران و برف، رعد 

و برق، وزش باد شــدید، کولاک برف و رخداد مه در روز پنج شــنبه نوار شــرقی خوزستان، 
کهگیلویه و بویراحمد، چهارمحال و بختیاری، جنوب شرق لرستان، نوار غربی اصفهان، جنوب 
آذربایجان غربی، غرب کردســتان، شــمال غرب کرمانشــاه، ارتفاعات قزوین، البرز، تهران، 
سمنان و مازندران و در روز جمعه ارتفاعات مازندران و گلستان را در بر خواهد گرفت.از جمله 
مخاطرات احتمالی حاصل از این سامانه بارشی کولاک برف، یخبندان، سوزباد، پدیده بهمن و 
ریزش سنگ، لغزندگی، پدیده مه و کاهش دید در جاده ها، مسدود شدن جاده های مواصلاتی 
و برف گیر، احتمال افت فشــار گاز، تأخیر و یا احتمال لغو پرواز اســت.اجتناب از فعالیت های 
کوهنوردی و جابجایی عشــایر کوچ رو، پرهیز از ســفرهای غیر ضروری، تجهیز خودروها به 
ادوات زمستانی و اطمینان از سوخت کافی، مدیریت در مصرف انرژی و آمادگی فرمانداری ها 
و ســایر دستگاه های امدادی برای مقابله با خسارت های احتمالی و آمادگی برای برف روبی از 

جمله توصیه های سازمان هواشناسی در خصوص این سامانه بارشی برای شهروندان است.

کوتاه از جامعه

صبح امروز از آخرین وضعیت کرونا در کشورگزارش می دهد

از بازگشت جریمه های کرونایی تااوج گیری پیک ششم در اسفندماه
ســرویس مردم- ویروس کرونا دست بردار 
نیست، هربار که جهش می کند زمینه شروع 
پیک دیگــری فراهم می شــود؛ ایران هم 
جزو کشــورهایی است که پیک های متعدد 
شیوع این ویروس را تجربه کرده، اما هنوز 
چنــد ماهی از فروکش کــردن پیک پنجم 
نمی گــذرد که حالا زمزمه هــای اوج گیری 
اما این بار  ششمین حمله شنیده می شــود، 
خبری از ســویه ی آلفا و دلتا نیســت، بلکه 
جهشی موســوم به »اومیکرون« زمینه ساز 

پیک جدید شده است.
*بازگشت رنگ قرمز 

از  آمار  بهداشــت،آخرین  بنابراعلام وزارت 
شناســایی 11851 بیمار کرونایی در کشور 

خبر می دهد.
طبق اعلام مرکز بیماری های واگیر وزارت 
بهداشت آمار روزانه مبتلایان شناسایی شده 
مبتلا به کرونا به بالای 7000 نفر رســیده 
است این در حالی اســت که قبل از شیوع 
اومیکرون، ایــن عدد تــا 1000 مبتلا در 
روز کاهــش یافته بود؛ البتــه باید در نظر 
گرفت کــه تعداد مبتلایــان کرونا بیش از 
اعداد اعلامی اســت چرا که بسیاری از این 
مبتلایان علائم ندارند یا برای انجام تست 

کرونا مراجعه نمی کنند.
شهرســتان اردکان یزد نخســتین شهری 
اســت که پس از انتشار سوی اومیکرون در 
وضعیت قرمز کرونا قرار گرفته است؛ در ۴7 
روز گذشته هیچ شــهری در وضعیت قرمز 

قرار نداشت.
شهرســتان های کاشان )اصفهان(، فردوس 
)خراسان  تربت حیدریه  جنوبی(،  )خراســان 
ابرکوه، خاتم،  رضوی(، بستک )هرمزگان(، 
مهریز و میبد )یزد( در وضعیت نارنجی قرار 

گرفتند.
هم اکنون 11۴ شهرســتان در وضعیت زرد 

کرونــا هســتند. مرکز اســتان هایی که از 
وضعیت آبی خــارج و در وضعیت زرد قرار 
گرفته اند شــامل تبریز، ارومیــه، اصفهان، 
کرج، بوشهر، تهران، بیرجند، مشهد، زنجان، 
سمنان، شیراز، قم، کرمان، رشت، خرم آباد، 

ساری، اراک، بندرعباس و یزد است.
* سویه غالب در کشور اومیکرون

در همین باره معــاون تحقیقات و فناوری 
وزارت بهداشت با بیان اینکه در حال حاضر 
سویه غالب در کشور اومیکرون است، گفت: 
زمان درگیر شــدن فرد به سویه اومیکرون 

1.5 تا 3 روز است.
یونس پناهی با اشــاره به شــیوع ویروس 
کرونا در کشــور و دنیا، با بیــان اینکه این 
ویروس از ابتدا تاکنون در جهت بقای خود 
دستخوش تغییراتی شــده است، ادامه داد: 
آخرین جهش این ویروس، اومیکرون است. 
این سویه بر خلاف سویه دلتا قدرت انتشار 
بالایی دارد، به گونه ای که سویه دلتا 5 تا 6 
روز زمان نیاز داشت تا فرد دیگری را درگیر 
کند، اما این زمان در ســویه اومیکرون 1.5 

تا 3 روز رسیده است.
پناهــی، درگیری ریه و بســتری شــدن 
ICU مبتلایان در بخش  های بیمارستانی و
ها را از دیگر ویژگی  های سویه دلتا نام برد 
و یادآور شد: ســویه اومیکرون هر چند که 
سرعت انتشار بالایی دارد، اما شدت بیماری 

آن نسبت به سویه دلتا کمتر است.
معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی فرم غالب ویروس 
کرونا در ایــران را اومیکرون عنوان و بیان 
کرد: واکسیناســیون، میزان ابتلای افراد به 
این بیماری را کم نمی کند؛ زیرا دیده شــده 
افــرادی که حتی 3 دوز را دریافت کرده اند، 
مبتلا شده  اند اما شدت بیماری در این دسته 
از افراد به شدت کاهش می یابد و از بستری 

 ICU شدن آنها در بخش های بیمارستانی و
کم می  شــود.معاون تحقیقــات و فناوری 
بهداشــت، درخصوص واکسن های  وزارت 
کووید 1۹ گفت: ما در کشــور واکسن های 
مختلفی از جمله سینوفارم، برکت و فخرا با 
پاستوکووک  اسپایکوژن،  پلتفرم غیرفعال و 

و نورا نیز با پلتفرم  های پروتئینی را داریم.
وی یادآور شــد: همواره این ســوال مطرح 
اســت که واکسن  ها در پیشــگیری از این 
بیماری چه جایگاهــی دارند. در این زمینه 
تحقیقات نشــان داده اســت که بالاترین 
میزان ایمنی زایی زمانی ایجاد می شــود که 
فرد مبتلا شــده باشــد و اگر این افراد دوز 
اول و دوم واکسیناســیون را دریافت کنند، 
بالاترین ایمنی زایــی را در برابر کووید 1۹ 

خواهند داشت.
وی بــا تاکید بــر اینکه نتایــج تحقیقات 
نشــان می دهد کــه اگر حداقــل 3 ماه از 
واکسیناســیون گذشته باشــد، نیاز است تا 
دوز بوستر )تقویتی( تزریق شود، خاطرنشان 
کــرد: تفاوت زیــادی میان واکســن های 
مختلف در ابتلای مجدد به بیماری کووید 
1۹ وجود نــدارد و هر چه واکسیناســیون 
ایمنی زایی  افراد به مراتب  کامل تر باشــد، 
بالاتــری را خواهند داشــت، بــه گونه  ای 
که افرادی کــه 3 دوز را دریافت کرده  اند، 
ایمنی بالاتری از جنبه ابتلا به فرم شدید را 
خواهند داشــت و افرادی که واکسینه نشده 
باشند، شــدت بالاتری از بیماری را تجربه 

خواهند کرد.
اوایل اسفند اوج موج ششم کرونا 

همچنیــن در همین باره رییس دانشــگاه 
براســاس  گفت:  مشــهد  پزشــکی  علوم 
پیش بینی های انجام شــده خراسان رضوی 
از اوایل اســفندماه به اوج موج ششم کرونا 

خواهد رسید.

دکتر محمدعلی کیانی اظهار داشــت: هم 
اینک اســتان خراســان رضوی وارد موج 
ششم همه گیری کرونا شــده است و روند 
افزایشــی بیماران کرونایی با ســویه غالب 
اومیکرون تــا چهار هفته آینــده و ابتدای 

اسفندماه ادامه دارد.
وی بیــان کرد: هم اکنون کمتر از 5 درصد 
بســتری شــدگان کرونا در بیمارستانهای 
اســتان خراســان رضــوی از نوع ســویه 
اومیکرون هســتند که با همــه گیری این 

ویروس بر شمار آنان افزوده خواهد شد.
وی ادامــه داد: در حال حاضــر 50 درصد 
آزمایش های کرونا در کشــور از نوع سویه 
غالب اومیکرون اســت که طبق پیش بینی 
ها تعداد مبتلایان و بســتری شدگان رو به 

افزایش است.
دکتر کیانی بیان کرد: ســاده انگاری و بی 
توجهی به رعایت پروتکل های بهداشتی با 
این توجیه کــه اومیکرون نوع خفیف کرونا 
است، یکی از چالش ها و مشکلات کنونی 
در مقابله با ویروس کرونا به شمار می رود.

وی افــزود: مردم بدانند که اگرچه ســویه 
اومیکرون نوع خفیف تر کرونا است، ولی با 
توجه به سرایت بالای این ویروس، میزان 
ابتلا و بستری شــدگان ناشی از آن بسیار 
بالا پیش بینی شده است که به همین دلیل 

میزان مرگ و میر نیز بالا می رود.
رییس دانشــگاه علوم پزشکی مشهد ادامه 
داد: هم اینک پوشــش کامل واکسیناسیون 
و تزریق ســه دز واکسن، مهم ترین راهکار 
مقابله با اومیکــرون و خطرات مرگ و میر 

آن به شمار می رود.
*بازگشت جریمه های کرونایی به جاده ها

جانشــین پلیــس راهــور ناجــا از اعمال 
محدودیت تردد در شهرهای قرمز و نارنجی 
کرونایی با توجه به وضعیت تزریق واکسن 

و تست کرونا خبر داد.
سردار سید تیمور حســینی جانشین پلیس 
راهــور ناجا در پاســخ به این ســوال که 
وضعیــت تردد بــه شــهرهای کرونایی با 
توجــه به قرار گرفتن ۹ شــهر در وضعیت 
قرمز و نارنجی چه می شــود؛ اظهار داشت: 
تردد خودروهای شخصی پلاک غیر بومی 
»از« و »به« شــهرهای قرمز و نارنجی با 
داشــتن تاییدیه تزریق واکسن در سامانه و 
در وضعیــت »قرنطینه بیماری نبودن« فرد 

امکان پذیر است.
 وی گفــت: در ایــن مرحله بــرای تردد 
خودروهای شــخصی پلاک غیربومی »از« 
و »به« شــهرهای زرد و آبی صرفاً با تایید 
در وضعیت بیماری قرار نداشــتن در سامانه 

امکانپذیر است.
سردار حســینی اعلام کرد: اعمال جریمه 
خودروهای شخصی »از« و »به« شهرهای 
قرمز و نارنجی بدون تاییدیه واکســن و یا 
نداشــتن پی سی آر مثبت در هر 2۴ ساعت 

مبلغ 1 میلیون تومان خواهد بود.
وی گفت: در تردد خودروهای شــخصی به 
شهرهای زرد بدون داشتن پی سی آر منفی) 
در وضعیت قرنطینه و بیماری نبودن( مبلغ 
500 هزار تومان در هر 2۴ ســاعت جریمه 

اعمال خواهد شد.
جانشین پلیس راهور ناجا تصریح کرد: تردد 
حمل و نقل عمومی برون شهری با استفاده 
از اتوبــوس، قطار، هواپیما و وســایل نقلیه 
دریایی با داشــتن تاییدیه تزریق واکسن در 
سامانه و در وضعیت قرنطینه بیماری نبودن 

امکان پذیر است.
 وی خاطر نشــان کرد: تردد درون شهری 
خودروهای شــخصی نیز به صورتی امکان 
پذیر اســت کــه مالکین آنهــا در وضعیت 

بیماری قرار نداشته باشند.

درواکنشبهسوالواگذاریاملاکشهرداریبابتبدهیبهبانکها:

شهردارمشهد:کداماملاکومستغلات؟
مناطــق کمتر توســعه یافتــه، معتادان 

انه
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ی 
تض
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گار
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متجاهــر، تورم بودجه، بهــار 1۴01، 
انضباط ترافیکی، چالش های توسعه 
شهر به سمت غرب، کوهستان پارک، 
در خصوص  شهری  مدیریت  رویکرد 
ورزش همگانی و تشــریح بخشــی از 
اهــداف بودجــه 26 هــزار میلیــاردی 
شهرداری مشهد در سال 1۴01 از جمله 
موضوعــات مهمی بود که شــهردار در 
اولین نشســت خبری خود با خبرنگاران 

مطرح کرد.
کدام املاک و مستغلات؟

شهردار مشهد دراین نشست در پاسخ به سوال خبرنگار صبح 
امروز در خصوص رد درخواســت دریافت تسهیلات ازسوی  
بانک شــهر و وجود زمزمه هایی مبنی بر تســویه حســاب 
بدهی با بانک ها با اســتفاده از واگذاری املاک و مستغلات 
شــهرداری مشــهد گفت: » کدام املاک و مســتغلات را 

بدهیم؟«.
شهردار مشــهد همچنین در پاسخ بخش دیگر سوال صبح 
امــروز در رابطه بــا میزان آورده ســفرهای متوالی مدیران 
شــهری به پایتخت و برگزاری جلســات متعدد در تهران با 
مســئولین دولتی عنوان کرد: » این سفرها در نهایت تبدیل 
به چند لایحه می شود؛ یک لایحه هم از سوی دولت هفته 

آینده به مشهد می آید«
نگاه جدی مدیریت شهری به مناطق کمتر توسعه یافته 

ارجائی گفت: ســهم عمران و آبادانی شهر از بودجه 1۴01 
بیش از 70 درصد اســت و 36 درصد از بودجه به پروژه های 
مناطق کمتر توسعه یافته اختصاص یافته است که این مسئله 
برای اولین بار رخ داده و نســبت به ســال گذشته رشد چند 
برابری داشته اســت. همچنین سعی داریم درآمدهای پایدار 

شهر را به ۴6 درصد برسانیم.
شهردار مشــهد درخصوص تعامل صحیح مدیریت شهری 
با ســایر ارگان ها بیان کرد: تعامل با ســایر ارگان ها به این 
معنی نیســت که شهرداری صرفا کیف پول باشد. باید رفتار 
ســلیقه ای حذف کنیم و قانون را مــلاک عمل قرار دهیم. 

تعامل به چه معنا اســت؟ آیا تعامل مسیری یک طرفه است 
یــا دوطرفه؟ آیا می توان با ســایر ارگان هــا در جمع کردن 
زباله های مردم تعامل کنیم؟ اگر یک روز زباله جمع نشــود 

چه اتفاقی در شهر می افتد؟
وی تصریــح کرد: معنی تعامل این اســت که فقط مدیریت 
شــهری هزینه بدهد و مدیریت شــهری به چشــم کیسه 
پول دیده شــود؟ باید بدانیم که این پول مردم اســت، این 
شورا نیز منتخب مردم اســت و مدیریت شهری کاملا تابع 
سیاست های شورا است، شــورای شهر در این زمینه لایحه 

تصویب کند، ما انجام خواهیم داد.
پول عوارض مردم مشهد صرف معتادان متجاهر غیر 

بومی می شود
شهردارمشــهد درخصــوص معتــادان متجاهر بیــان کرد: 
دستگاه های متولی باید توجه بیشتری داشته باشند تا متوجه 
شــویم چه تعداد معتاد متجاهر در شهر وجود دارد. در حال 
حاضر تعدادی از معتادین متجاهر مشهدی نیستند، چرا باید 
مردم مشــهد هزینه آنان را بدهند؟ چرا آنها به استان و شهر 
خود برگردانده نمی شــوند؟ چرا هزینــه آنان را از عوارض و 
مالیات مشــهد باید بدهیم؟ باید کارهای تزئینی و نمایشی 
در خصــوص معتادان متجاهر متوقف شــود. ما قبول داریم 
باید توانمندســازی کنیم اما برخی از کارها تزئینی است و ما 
می خواهیم کار واقعی انجام دهیم. باید این چرخه معیوب را 
بشکنیم. دســتگاه متولی باید به میدان بیاید و ما هم کمک 

خواهیم کرد. ما تابع قوانین هستیم. در حال حاضر در تهران 
تقسیم کار اتفاق افتاده است و ما هم به آن معتقدیم.

تورم بودجه حاصل انباشت بدهی پیمانکاران است
ارجائی ادامه داد: بودجه ســال آینده شــهرداری مشهد 26 
هزار میلیارد تومان اســت و باید مطالبات پیمانکاران را هم 
پرداخت کنیم این مطالبات مربوط به دوره ما نیست اما باید 
پرداخت شود، به همین دلیل نیاز است در بودجه دیده شود.
در صورت لحاظ نشــدن پرداخت آن قانونی نیســت. همین 
مسئله و مطالبات معوق باعث شده بودجه شهر متورم شود. 

حقوق سال گذشته پیمانکاران را امسال پرداخت می کنیم.
شهرداری آماده میزبانی از زائران در بهار1۴01

ارجائی تاکید کرد: پیش بینــی ما برای نوروز 1۴01 افزایش 
چشــمگیر تعداد زائران در مشــهد اســت، لــذا از تمامی 
دســتگاه های همکار می خواهیم تا بالاترین میزان آمادگی 
را داشته باشــند. ما نیز در زیبایی شهر نهایت تلاش خود را 
خواهیم کرد. امیدوارم ســایه کرونا کم شود تا مشهد دوباره 

برای زائران و مجاوران مهیا شود.
طرح هایی جهت کاهش حوادث رانندگی در مشهد را 

دنبال می کنیم
وی در خصوص برنامه های شــهرداری در حــوزه انضباط 
ترافیکی گفت: در این زمینه برنامه هایی وجود دارد که شامل 
انضباط ترافیکی، راه های اصلی و اصلاح هندســی است. در 
زمینه انضباط ترافیکی موضع خود را رســماً اعلام کرده ام و 

محکم پای آن ایستاده ایم.
شهردار مشهد ادامه داد: متاســفانه هرسال نزدیک به 230 
کشــته در ســوانح رانندگی در درون شهر و بالغ بر 20 هزار 
تصادف جرحی اتفاق می افتد که قابل قبول نیست. به زودی 
با ایجاد یک مثلث متشــکل از شهرداری، نیروی انتظامی و 
گروه های مردم نهــاد در حوزه انضباط ترافیکی فعالیت های 
خــود را تشــدید خواهیم کــرد. این اقدامات بــا محوریت 

فرهنگسرای ترافیک انجام خواهد شد.
ارجائــی گفت: برخی خیابان ها و کوچه های شــهر ســهم 
بیشــتری از تصادفات دارنــد که باید ایــن موضوع را حل 
کنیم. براین اســاس در سال 1۴01 ســه پروژه ترافیکی را 

اجرا خواهیم کرد.
چالش های توسعه مشهد به سوی غرب 

شهردار مشــهد با تاکید بر اینکه مشهد نیاز به توسعه دارد، 
گفت: بهتر اســت این توسعه به ســمت شرق پیش رود. در 
حــال حاضر حرم مطهر رضوی به عنــوان نقطه کانونی در 
مرکز شهر  قرار نگرفته است و اگر روند توسعه غرب مشهد 
ادامه پیدا کند یک تهران و شهر ری دیگر در مشهد خواهیم 
داشــت.وی افزود: برخی از نقاط شــهر مشــهد روی نقشه 
بیش از بیســت کیلومتر تا مرکز شــهر فاصله دارد. اولویت 
ما  توســعه شــهر به سمت شرق اســت و ما از این مسئله 

استقبال می کنیم.
اجازه تغییر کاربری کوهستان پارک را نمی دهیم

ارجائــی در خصــوص آخریــن وضعیت کوهســتان پارک 
شادی، گفت: اگر بانک دی بخواهد کوهستان پارک مجددا 
راه اندازی خواهد شــد.به هیچ عنوان اجــازه تغییر کاربری 

کوهستان پارک را نخواهیم داد.
بانوان، معلولین و عموم شهروندان الویت بودجه ورزش 

مدیریت شهری
وی در خصوص اقدامات مدیریت شهری در حوزه ورزش 
همگانی و حمایت از تیم های ورزشــی مشــهد گفت: در 
حوزه ورزش همگانی بانوان و معلولین ورود جدی خواهیم 
داشت، اما مبنا این است که به هیچ عنوان تیم داری نکنیم. 
هرچند تابع سیاســت های شورای اســلامی شهر در این 

حوزه هستم.
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جزئیات جشنواره سرود »فجر«

 ۴۰۰ میلیون تومان جایزه برای گروه های برتر
بین المللـی  و  ملـی  جشـنواره 
مرکـز  توسـط  فجـر  سـرود 
و  فرهنگـی  آفرینش هـای 
هنـری بسـیج برگـزار و طی آن 
در  برتـر  نفـرات  و  بـه گروه هـا 
تومـان  میلیـون   ۴23 مجمـوع 

می شـود. اهـدا  جایـزه 
مرکـز  فـارس،  گـزارش  بـه 
آفرینش هـای فرهنگـی و هنری 
بسـیج، اولیـن جشـنواره ملـی و 
بین المللی سـرود فجـر را برگزار 

می کنـد. نشسـت خبـری اولیـن ایـن رویـداد، امـروز )سه شـنبه 5 بهمـن 1۴00( در مرکـز 
آفرینش هـای فرهنگـی و هنـری بسـیج برگـزار شـد.

در ایـن نشسـت مصطفـی زیبایی نـژاد رئیـس مرکـز آفرینش هـای فرهنگی هنری با اشـاره 
بـه ایـن مسـاله کـه موضـوع سـرود از همـان اول انقـلاب اهمیـت داشـت، در خصـوص 
برگـزاری اولیـن دوره ایـن رویـداد توضیـح داد: قرار اسـت نخسـتین دوره جشـنواره سـرود 
فجـر را برگـزار کنیـم. موضـوع سـرود از اول انقـلاب اهمیـت داشـت و یکـی از نقاط قوت 
جریـان انقـلاب بـود. وقتـی هـم امام به کشـور بازگشـت سـرود »خمینـی ای امـام« برای 
ایشـان اجـرا شـد. مقام معظم رهبـری در سـال 13۹5 فرمودند که سـرود در جامعه فرهنگ 

سـازی می کنـد و همـه مـردم را فرامی گیـرد.
وی افـزود: مقـام معظـم رهبری در مورد دو سـرود »ارغوان« و »ایران مـا« تقریظ فرمودند 
کـه ایـن موضـوع اهمیـت سـرود را نشـان می دهـد. در سـال های گذشـته مقـام معظـم 
رهبـری بارهـا و بارهـا دربـاره اهمیـت سـرود صحبـت کرده انـد و همـه این هـا دلالـت بر 
اهمیـت سـرود در انقـلاب اسـلامی دارد. سـرود یکی از برنامه های اساسـی بسـیج اسـت و 
در سـال های گذشـته گروه های بسـیاری در شهرسـتان ها و حتی روسـتاها تشـکیل داده ایم 
و مـورد حمایـت قـرار گرفته انـد. اکنـون بایـد ایـن گروه هـا در جایـی نمـود اجرایی داشـته 
باشـند همـه این هـا لزوم داشـتن جشـنواره ای با موضـوع سـرود را اثبات کرد. در چند سـال 
اخیـر سـرود مهمتریـن محـور کاری مـا بـوده اسـت. نزدیـک بـه 3 هـزار گـروه سـرود در 
سـامانه های مـا ثبت شـده و شماسـنامه دارنـد و مراکز آفرینش هـای هنری را در اسـتان ها 

کرده ایم.  تاسـیس 
وی گفت:  تربیت و کشـف اسـتعدادها در سـطح کشـور، شناسـایی گروه ها و تولید آثار ویژه 
در حـوزه سـرود از اهـداف ماسـت. در جشـنواره سـرود فجـر، ابتـدا مراحلـه اسـتانی را ابتدا 
برگـزار می کنیـم. سـایتی بـرای ثبت نـام در نظـر گرفته ایـم. همـه گروه هـا در ایـن سـایت 
ثبـت نـام می کننـد. ایـن آثـار بایـد در اسـتودیو ضبـط و در سـایت بارگـذاری شـود. در این 
مرحلـه داوران اسـتانی آثـار را داوری می کننـد. در مرحلـه اول داوری، 20 گـروه انتخـاب 
می شـوند. از ایـن میـان 10 گـروه تقدیـر و بـه آنهـا هدایایـی داده می شـود. 5 گـروه هـم 
بـه مراکـز صـدا و سـیمای اسـتان معرفی می شـوند تـا در طـول ایام نـوروز سرودهایشـان 
در شـبکه های اسـتانی پخـش شـود. در ادامـه و براسـاس رای مـردم هـر اسـتان، بهتریـن 
گـروهِ سـرود از دیـدگاه مردمـی انتخـاب می شـود. همچنیـن یـک گـروه هم با نظـر هیات 
داوران بـه عنـوان گـروه برتـر انتخـاب می شـود و بـه مرحلـه کشـوری راه می یابـد. پایـان 
مهلـت ارسـال آثـار تـا 30 بهمـن اسـت.رئیس مرکـز آفرینش هـای فرهنگی هنری بسـیج 
در ادامـه افـزود: ایـن دوره از جشـنواره محدودیـت سـنی نـدارد و اسـفندماه 1۴00 مرحلـه 
اسـتانی برگـزار می شـود و  فروردیـن اختتامیه بخـش اسـتانی را خواهیم داشـت. در نهایت 
گروه هـای برگزیـده  ایـن جشـنواره در مسـابقه نهایـی سـرود کـه اواخـر خـرداد یـا اوایـل 
تیـر برگـزار خواهـد شـد، در یکـی از شـبکه های تلویزیـون سراسـری بـه اجـرای زنـده 
خواهنـد پرداخـت. جشـنواره سـرود در چهـار بخش سـرود، آکاپـلا، بازخوانی سـرود و طرح 
و ایده هـای نـو برگـزار می شـود. البتـه دیگـر عوامـل تولیـد ماننـد تنظیم کننده و آهنگسـاز 
هـم داوری می شـوند. زیبایی نـژاد اضافـه کـرد: مرکـز آفرینش هـای فرهنگی هنری بسـیج 
با مشـارکت معاونت امور اسـتانهای سـازمان صدا وسـیما، همـراه اول، معاونـت امور هنری 
وزارت فرهنـگ و ارشـاد اسـلامی، معاونـت امـور اجتماعـی و فرهنگی شـهرداری تهران و 

بـرج میـلاد ایـن جشـنواره را برگـزار می  کند.

  دعوت وزیر ارشاد از مردم برای حضور 
در جشنواره

وزیـر فرهنگ و ارشـاد اسـلامی 
طـی دعوتنامه ای از مـردم ایران 
خواسـت تا در چهلمین جشنواره 

فیلـم فجر حاضر شـوند.
عمومـی  روابـط  گـزارش  بـه 
جشـنواره فیلـم فجـر، متـن پیام 
وزیـر  اسـماعیلی  محمدمهـدی 
فرهنـگ و ارشـاد اسـلامی بـه 
چهلمیـن جشـنواره فیلـم فجـر 
منتشـر شـد کـه بـه شـرح زیـر 

اسـت: 
»وهو الخلاق العلیم

چهـل سـال همراهـی سـینمای ایـران بـا فجر انقـلاب اسـلامی معنایی جـز این نـدارد که 
انقـلاب خـود روایتی پرشـور و سرشـار از لحظـات جذاب و قصه های تلخ و شـیرینی اسـت 
کـه راویـان آن در قابـی مشـترک و بـرای نیـل بـه آرمانی مشـترک بـا یکدیگر هـم پیمان 
شـدند. پوینـدگان ایـن راه در عبـور از گردنه هـای سـهمگین و در مسـیر مبـارزه جانانـه ای 
کـه نقطـه عطـف اول آن 15 خـرداد چهـل و دو بـود، همـه ناملایمـات و سـختی ها را تاب 
آوردنـد تـا در نقطـه اوجـی کـه در بهمن 57 شـکل گرفـت، پایان خوشـی را بـرای تقابل با 

اهریمن صفتـان رقـم زنند. 
اینـک در نخسـتین سـال هایی که پویشـی همگانـی بـرای هم راسـتایی در گام دوم انقلاب 
برداشـته شـده اسـت، سـینمای ایـران بیـش از گذشـته نیازمنـد همـکاری، همراهـی و 
اندیشـه ورزی جمعـی همه جانبـه قاطبـه سـینماگران اسـت تـا ضمـن فهـم ضرورت هـا و 
آسـیب های ایـن عرصـه به اتفـاق و همدلانه رویکـرد و نـگاه مبتنی بـر »عدالت محوری«، 

»قانون گرایـی« و »استانداردسـازی« در سـینما را تقویـت و تبییـن هنرمندانـه کننـد. 
خادمـان فرهنگـی شـما مـردم و ولی نعمتـان انقـلاب اسـلامی در سـال های پیـش روی 
و در دولـت سـیزدهم نهایـت تـلاش خـود را خواهنـد کـرد تـا کلیـدواژه عدالـت و بسـط 
گفتمـان معنویـت زا، اخلاق گرایانـه و امیدآفریـن در تولیدات سـینمای ایران بیش از گذشـته 
نمـود یابـد و سـینمای ایـران از سرچشـمه های معرفتی و شـهودی اسـلام انقلابـی تعین و 
تشـخص بـارزی یابـد. جشـنواره فیلم فجـر در چهلمین دوره خـود که دوران بلوغ اسـت، به 
عنـوان نقطـه عطفـی تاریخی در مسـیر پرفروغ اندیشـه انقلابـی، گام هایی بلند برداشـته تا 
تصویـری روشـن و مشـحون از آگاهـی و بیـداری مردمـان این سـرزمین را جلوه گر سـازد. 
برگـزاری همزمـان جشـنواره فیلم فجـر در مراکز اسـتان های کشـور معنایی جز ایـن ندارد 
کـه ایـن ضیافـت نـور و صـدا ترنـم عدالـت را زمزمه گـر اسـت و همـه ایرانیان به شـرکت 
در ایـن جشـن بـا شـکوه دعوت هسـتند. در فجر سـینمای ایران کـه به تعبیـری آن را عید 
سـینمای ایـران دانسـته اند؛ خوشـبختانه از برکت دو سـال مجاهـدت و جانفشـانی مدافعان 
سـلامت، امنیـت خاطـر بیشـتری بـرای مخاطبـان میلیونـی سـینمای ایـران فراهـم شـده 
اسـت. جـا دارد بـه شـکرانه ایـن نعمـت بزرگ بـرای رفعـت درجات شـهدای سـلامت دعا 
کنیـم و در ضیافـت سـینمای ایـران یـاد همـه آن هـا را گرامـی بداریـم. مـردم عزیـز ایران 
از شـما دعـوت می کنـم بـا شـرکت و حضـور شـورآفرین در چهلمیـن جشـنواره فیلـم فجر 
تلاش هـای ارزنـده و خلاقـه فرزنـدان میهـن را ارج بنهیـد و مشـوق هنرمندان بـرای خلق 
آفرینش هـای بی بدیـل بـر پایـه مواریث تمدن سـاز و گرانسـنگ فرهنگی و معرفتی باشـید. 

این فصل را با من بخوان باقی فسانه است
این فصل را بسیار خواندم عاشقانه است«

خبر

صبحامروزگزارشمیدهد

انجمنصنفیتهبهکنندگانفیلممشهد؛جریانتازهیاتلاشیبیهوده
آثار  فقدانِ  ریشه ی  بتوان  شاید  حسین زاده/  مرجانه 
سینمایی باکیفیت در مشهد طی سال های اخیر را عدم 
هنرِ  مختلف  عرصه های  هنرمندانِ  میانِ  یکپارچه گی 
پرمخاطبِ سینما دانست. چند سال قبل تعدادی از اهالی 
یک  ایجاد  با  تا  رسیدند  اتفاق نظر  به  مشهد  در  سینما 
سینما  مشکلاتِ  رفع  به  وحدت نظر  با  انجمن صنفی، 
صنفی  »انجمن   13۹۹ ماه  بهمن  بپردازند.  استان  در 
تهیه کنندگان فیلم بلند مشهد« فعالیت خود را به منظورِ 
هم افزایی سینماگرانِ مشهدی و تهیه و تولید آثار سینمایی 
باکیفیت در مشهد آغاز کرد و اتفاقا درهفته ی جاری این 
نکوداشت مهدی صباغی، هنرمندِ  انجمن صنفی مراسم 
سینمایی  پردیس  در  را  تلوزیون  و  سینما  پیشکسوت 
هویزه مشهد برگزار کرد، اما اکنون پس از گذشت یک 
اهالی  از  برخی  صنفی،  انجمن  این  به کار  آغاز  از  سال 
سینما از شکل گیری و فعالیت های این انجمن بی اطلاع  
هستند بنابراین از دبیر »انجمن صنفی تهیه کنندگان فیلم 
او  بیاید،  روزنامه  دفتر  به  می کنم  دعوت  مشهد«  بلند 
انجمن  این  شکل گیری  چگونگی  در خصوص  ابتدا  در 
می گوید: حدود پنج سال قبل تعدادی از افرادی که در 
مشهد دغدغه ی سینما داشتند گردهم جمع شدند و به 
منظور آسیب شناسی سینما در مشهد، جلساتِ متعدادی 
شهری  در  »چرا  اساسا  اینکه  مورد  ودر  گذاشتیم  را 
تولید نمی شود؟«  بالا  باکیفیتِ هنریِ  نظیرِ مشهد فیلم 
بهترین  دارای  مشهد  که  می دانیم  نیک  کردیم.  گفتگو 
فیلمنامه نویسان، شرکت های سینمایی، بازیگر و... است 
همه  این  خروجی  که  می افتد  اتفاقی  »چه  اینکه  اما 
محل  که  بود  سوالی  نیست؟«  قابل قبولی  کارِ  ظرفیت، 

بحث ما در این جلسات بود.
تشکیل انجمن صنفی تهیه کنندگان فیلم بلند مشهد 

به منظور تولید فیلم خوب 
محمدرضا فرهادی نیا در خصوص علت شکل گیری این 
انجمن بیان کرد: نکته ی قابل توجه دیگر آن است که به 
شواهد موجود، درصد بالایی از بدنه ی سینمای کشور را 
هنرمندانِ مشهد تشکیل داده اند پس چرا این هنرمندان 
درشهر خودشان فیلم نمی سازند؟ بنابراین انجمن صنفی 
بهانه ای  تا  گرفت  بلند مشهد شکل  فیلم  تهیه کنندگان 
باشد برای جمع شدنِ افراد متخصص و درنهایت تولید 
تشکیل  اصلی  حلقه ی  که  کند.  تضمین  را  خوب  فیلم 
دهنده ی یک فیلم خوب »تهیه کننده« است چراکه یک 
تا  ایده  لحظه ی شکل گیری  از  باید  تهیه کننده ی خوب 
کار  پای  تولید  و  تهیه  مراحل  بعد  و  فیلمنامه  نگارش 
یک  نمی توان  باشد.  داشته  را  کافی  تخصص  و  باشد 
تصویربردار فیلم مستند را برای تصویربرداری کار کودک 
انتخاب کرد، این تشخیص تخصص تهیه کننده است که 

چگونه گروهی کاردان را دور هم جمع کند. 
وی افزود: بنابراین ما پس از چندسال پیگیری، توانستیم 
را  بلند  فیلم  تهیه کنندگان  انجمن صنفی  فعالیت  مجوز 

وضعیت  هم گرایی  با  مشهدی  سینماگرانِ  تا  بگیریم 
کنونی را سامان دهند و با یکدیگر اتفاق مبارکی را برای 

سینمای مشهد رقم بزنیم. 
اظهار بی اطلاعی سینماگرانِ مشهدی از این 

انجمن صنفی
از  چندنفر  با  فرهادی نیا،  صحبت های  شنیدن  از  پس 
فیلم سازانِ صاحبِ نامِ مشهدی در خصوص این انجمن 
وجود  از  آنان حتی  از  برخی  اما  تماس می گیرم  صنفی 
این  از  یکی  ندارند.  اطلاع  انجمن  این  وشکل گیری 
فیلم سازان که نمی خواهد نامی از او برده شود وجود این 
انجمن را حتی قانونی نمی داند. با احسان روحی، نویسنده 
به  که  او  می کنم،  گفتگو  تلفنی  مشهدی  کارگردان  و 
از طریق فضای مجازی از شکل گیری  گفته ی خودش 
این  فعالیت های  خروجی  به  شده،  مطلع  انجمن  این 
صنفی  انجمن  این  می گوید:  و  نیست  خوشبین  انجمن 
باشد،  فیلمسازی  مشکلاتِ  رفع  دنبال  به  باید  ابتدا  در 
تهیه  »دفتر  یک  حتی  ما   که  است  آن  مشکل  اولین 
را  بلند  فیلم  یک  مجوز  بتواند  که  بلند«  فیلم  تولید  و 
می توانند  تنها  سینمایی  دفاتر  تمام  بلکه  نداریم  بدهد 
مجوز فیلم ویدئویی را بدهند بنابراین اگر انجمن صنفی 
یا تسهیل  باید رفع  اولین هدف گذاری آن  شکل گرفته 

این مشکل باشد. 
فقدان ساز و کار مشخص برای عنوان تهیه کنندگی

بر  تاکید  با  روحی  احسان 
کارمشخص  و  ساز  فقدانِ 
»تهیه کنندگی«  عنوان  برای 
تصریح می کند:گمان می کنم  
نمی تواند  انجمن صنفی  این 
انجام  مهمی  زیرساختی  کار 

بدهد به این علت که در سینمای کشور و در راس آن 
سازمان سینمایی، ساز وکار مشخصی برای تهیه کنندگی 

و فیلمسازی وجود ندارد..
ادامه  و  دانسته  تولیدی  اثر  قلب  را  تهیه کننده  وی 
تولید  فرآیند  باشد،  کاردان تر  تهیه کننده  هرچه  می دهد: 
اثر سینمایی کیفیت بهتری خواهد داشت، اما اگر بناست 
رسمی  به صورت  را  تهیه کننده  یک  عنوان  یا  اسم  که 
یدک بکشیم در ابتدا باید ساز و کار آن را ایجاد کنیم، 
چه  این صنف  وجود  ندارد،  وجود  شاکله  این  وقتی  اما 
لازم  ابتدا  در  من  عقیده ی  به  بکند؟  می تواند  کمکی 
تهیه کنندگانِ  از  برای دعوت  از سازمان سینمایی  است 
در  بتوانیم  آموزش  با  تا  بگیریم  کمک  کشور  کهنه کار 

مشهد تهیه کننده ی متخصص داشتیم باشیم
اهمیت ضریب نفوذِ انجمن صنفی در بین سینماگران 

کشور
اعضای  نفوذ  و  قدرت  میزانِ  اهمیت  به  اشاره  با  روحی 
ادامه  مشهد«  فیلم بلند  تهیه کنندگان  صنفی  »انجمن 
انجمن  این  اعضای  آیا  که  است  این  مهم  سوال  داد: 
جذب  و  ورود  برای  را  تهران  با  کافی  روابط  صنفی 
سرمایه به استان دارند؟ این انجمن باید بتواند در احقاق 
برای جذب  اعتماد سازی  و  فیلم سازان مشهدی  حقوق 

سرمایه گذار به آثار سینمایی استان کوشا باشد.
انجمن باید تحت اختیار همه باشد 

کارگردان  کاهانی،  رسول 
از  جوان و خلاق مشهد هم 
از  که  بود  افرادی  جمله 
شکل گیری این انجمن صنفی 
که  او  با  نداشت،  اطلاعی 
پیشه اش  و  حرفه  سال ها 

اظهار  ضمن  که  می کنم  گفتگو  است  فیلم سازی 
بی اطلاعی از آن می گوید: اگر این انجمن شکل گرفته 
علاوه بر من، حتی کارگردانانِ جوان و آماتور که در بین 
آن ها استعدادهای درخشانِ زیادی وجود دارند هم باید از 
باید  انجمن  این  چراکه  باشند  داشته  اطلاع  آن  فعالیت 
تحت اختیار همه باشد تا بتواند موجب بهینه سازی فرآیند 

تولید آثار سینمایی باشد 
کاهانی ادامه داد: حالا که این انجمن شکل گرفته وجود 
آن تنها به شرطی لازم است که کارِ تولیدی داشته باشد. 
اگر تنها انجمنی تشکیل شود و هیچ خروجی قابل قبولی 
هیچ  آن  وجود  به  مشهدی  فیلم سازانِ  باشد،  نداشته 

احتیاجی نخواهند داشت
سهام پروژه، شکل جدیدی از تولید فیلم

»سهام پروژه یکی از راه های نجات اقتصاد سینما است« 
مشهد  بلند  فیلم  تهیه کنندگان  صنفی  انجمن  دبیر 
از  محکمی  دفاع  که  می گوید  حالی  در  را  جمله  این 
فعالیت  های این انجمن صنفی دارد و در این باره اظهار 
کار  به  مشغول  مشهد  شهرداری  در  که  زمانی  می کند: 
پروژه های ساختمانی و عمرانی  در  با سهام پروژه  بودم، 
به  به سینما منتقل کردم.  الگو رو  این  لذا  و  آشنا شدم 
ده طبقه  در یک ساختمان  فرد  مثال سهم یک  عنوان 
بنابراین پس از ساخت سه  سی درصد محاسبه می شود 
واحد به ایشان تعلق می گیرد. در سینما به عنوان مثال 
هزینه ی تولید یک اثر در شورای تولید سه میلیارد برآورد 
هریک  و  کارگردان  فیلمنامه نویس،  اینجا  در  می شود 
اثر  آن  تولید  در  پروژه  از  بخشی  عنوان  به  عوامل   از 
الگوی  طبق  اساس  می شوند.  براین  سهام دار  سینمایی 
پانصد  با  می توان  را  میلیاردی  سه  فیلم  »سهام پروژه« 
هم  فیلم  فروش  سودِ  از  و  کرد  تولید  تومان  میلیون 
سهمی به هریک از عوامل پرداخت خواهد شد و تهیه 
کننده برخی از هزینه های جاری نظیرایاب و ذهاب و.. را 
پرداخت می کند.فرهادی نیا افزود: سهام پروژه در حوزه ی 
و  دولتی  ادارات  در حوزه های  مالی  جلب مشارکت های 
ادارات دولتی  دیگر ارگان ها فضا را تسهیل می کند. در 
آن  می گرفته  تعلق  هنری  اثر  یک  به  بودجه ای  وقتی 
مبلغ دیگر از گردونه ی فضای اداری خارج می شد اما در 
این الگو ما به دنبال این هستیم تا از میزانِ بودجه های 
این  کنیم.  مشخص  را  سینما  سهم  استانی،  و  شهری 
یک مطاله ی جدی است. اگر در شهری پل عابر پیاده، 
تقاطع غیر همسطح و انواع پروژه های عمرانی در حال 
احداث است باید سهمی هم به سینماگران تعلق بگیرد 
کنیم.  معرفی  بیشتر  را  مشهد  طریق  این  از  بتوانیم  تا 
مدیران فرهنگی در این خصوص هیچ برنامه ی مدون و 
مشخصی ندارند. ما هنوز نتوانسته ایم فیلمی برای معرفی 
دکتر شیخ بسازیم. مدیران فرهنگی ما باید در خصوص 
معرفی چهره ها و مفاخر استان از طریق ابزارِ سینما بیشتر 

تلاش کنند

حمید جبلی :

 حتی رویاها 
و خواب هایم 
سانسور می شود

حمید جبلی حتی وقتی می خواهد از ممیزی 
بگویــد، باز هم طناز اســت. او به جای هر 
گونه غر زدنی، حرف هــای خود را با زبانی 
شیرین می زند که نه کام مخاطب تلخ بشود 

و نه به کسی بر بخورد.
این هنرمند که در بیشتر عرصه های هنری 
صاحب تجربه اســت، در ادامه فعالیت های 
نوشــتاری اش، بخشــی از خاطرات خود را 
منتشر کرده. البته این خاطره ها همه متعلق 
به زمان کودکی اوســت کــه در کتابی دو 
جلدی با نام »خاطرات پســربچه شــصت 
ساله« به چاپ رسیده است. هر دو جلد این 

کتاب به چاپ چندم رسیده اند.
خواندن ایــن دو کتاب برای خوانندگانی که 
دوستدار داستان هستند، هم لذت بخش است 
و هم نوســتالژیک و البته این پرسش جدی 
را هم بــه همراه دارد که چــرا او خاطرات 

بزرگسالی اش را منتشر نکرده است.
انتشــار این دو کتاب ســبب شد تا در ایسنا 
گفتگوی کوتاهی با این هنرمند گفتگوگریز 
داشته باشیم. ســعی کردیم آنچه را ناگفته 
مانده، از خلال پرسش های مان مطرح کنیم 
ولــی او هم با هوشــمندی خاص خودش، 
گفتــن بعضی چیزها را بــه »بعدا« موکول 
کرده است. بنابراین شــاید بتوانیم آنچه را 
که پیش رو دارید، یک گفتگوی اشــانتیونی 
بنامیم و منتظر فرصتی بهتر برای گفتگویی 
مفصل تــر باشــیم اما همین گــپ و گفت 

مختصر هم خالی از لطف نیست.
اولین باری که بــا حمید جبلی درباره کتاب 
خاطراتش صحبت کردیــم، او خبر داد که 
خاطره هــای دوره کودکی و نوجوانی اش در 
سه جلد منتشــر خواهد شد. مدتی بعد جلد 
اول منتشــر و با موفقیتی چشمگیر رو به رو 
شــد ولی گفته شد که دو جلد بعدی در یک 
کتاب منتشــر خواهند شد. اولین کنجکاوی 

ما این بود که بر ســر جلد سوم خاطرات او 
چه آمده است.

چه کنیم که کاغذ نداریم؟؟؟؟
جبلی درباره این موضــوع توضیح می دهد: 
»بله درســت می فرمایید، جلد سوم و حتی 
چهارم هم آماده چاپ است ولی چه کنیم که 
کاغذ نداریم نه برای کتاب داستان که حتی 
نشــریات هم با این مشــکل دست و پنجه 
نرم می کنند و باید نگران قیمت تمام شــده 
کتاب باشیم. چند درصد کتاب می خوانند اگر 

قیمت چندین برابر بشود؟؟؟«
موضــوع دیگر این بــود که آیــا در میان 
خاطره های کودکی او خاطراتی هســتند که 

به دلایلی مثلا ممیزی حذف شده باشند.
جبلی با همان طنازی همیشــگی اش چنین 
پاسخی به این پرسش می دهد: »سال های 
دورتــر از امروز یکی از مســئولان محترم 
فرهنگــی در جمع فیلمنامه نویســان گفت 
سانســور را خودتان قبــول کردید و ذهن و 
فکر و احساس تان عوض شده. من گفتم من 
دیگر رویاها و خواب هایم سانســور می شود. 
حتی در خواب می دانم به چه چیزهایی و چرا 
نزدیک نشوم. یکی از رویاهای شیرینی که 
از بچگی می دیدم پرواز بود؛ بر فراز جنگل، 
رودخانه و حتی شــهرها. بعضی وقت ها تا 
نزدیــک ابرها می رفتــم و روی ابرها مثل 
تشکی می خوابیدم که خستگی ام در برود و 
دوباره پرواز می کردم. یک شــب فرشته ای 
بدحجــاب و بدلباس روی ابرها کنارم آمد و 
لبخند زد و من آنقدر از عاقبت کار ترسیدم!«  

حمید جبلی : حتی خواب هایم سانسور 
می شود

دوستم خواهش کرد جلد سوم را به او ندهم!
بــا خواندن کتاب به ایــن فکر می کنیم که 
مخاطبان این کتاب چه کســانی هســتند؟ 
بچه هــای دیروز که دل شــان برای حال و 

هوای کودکی تنگ شده یا بچه های امروز؟ 
ظاهــرا این موضوعی اســت در آغاز برای 
خود جبلی هم جای ســئوال داشته و او این 
گونه پاسخ می هد: »اول نمی دانستم و فقط 
فکر می کــردم بچه های چند دهه پیش  به 
دلیل وجــود خاطراتی از آدامس یک ریالی، 
شانســی، فوتینا، چرخ و فلکی دوره گرد که 
ما را به آســمان می برُد و ... با این قصه ها 
ارتباط برقرار کنند ولی تازه فهمیدم کودکان 
و نوجوان به عنوان داستان آنها را می خوانند 
. دوستی دارم که پســرش چندان خواندن 
و نوشتن بلد نیســت ولی پدرش را مجبور 
می کند که هر شــب یکــی دو قصه از این 
کتاب را برایش بخواند. او خوشحال می شود 
کــه با دوران کودکی پدرش و شــرایط آن 
زمان آشــنا می شود ولی مشکلش این است 
کــه تا صبح دربــاره جزییات از او ســئوال 
می کند و این دوستم خواهش کرده که جلد 

سوم را به او ندهم!«  
خاطره هایی از دکتر گل گلاب و فرهاد

این  از ویژگی های دوست داشــتنی  یکــی 
کتاب ها حضور چهره های محبوب و شناخته 
شده ای مانند دکتر گل گلاب و فرهاد مهراد 
است که خواننده دوســت دارد درباره آنان 
بداند. پرســش بعدی ما ایــن بود که جبلی 
از میان شــخصیت های فرهنگی که با آنان 
مرتبط بوده است، چگونه این دو شخصیت 
را بــرای حضور در کتاب خاطراتش انتخاب 
کرده اســت: »من هنوز دبستان هم نرفته 
بــودم و آنها دوســتان پــدرم بودند . کس 
دیگری را نمی شناختم. بعدا مفصل راجع به 
آدم های فرهنگی هنری و مشــاهیری که با 

آنها آشنا شدم، برایتان می گویم.«
خاطره های حمید جبلی فقط داســتان هایی 
شیرین نیستند. این خاطره ها بخشی از تاریخ 
هنر ما محسوب می شوند. او جزو هنرمندانی 

اســت که در دوره طلایــی کانون پروش 
فکــری در این مکان آموزش دیده اســت 
و طبیعتــا خاطره هایی کــه از این مجموعه 
دارد، نه تنها بخشــی از تاریخ شفاهی هنر 
ماست بلکه برای پژوهشگران و برنامه ریزان 
فرهنگــی هم می تواند کارگشــا باشــد. ما 
می خواستیم جای خالی خاطرات آن دوران 
را با این پرســش پر کنیم تا او کمی هم از 

دوران کانون بگوید.  
و او توضیح می دهــد: »اگر بخواهیم درباره 
کانون صحبت کنیم، خودش چندین کتاب 
است که یادداشــت هایش را دارم . بزرگانی 
که بر روح و ذهن ما تاثیرگذار بودند و الان 
مختلف،  رشته های  هنرمندان  بخش عظیم 

نمایانگر آن دوران است.«
نصف عمرم را پشت لته های چوبی 

عروسکی گذراندم
پرسش بعدی درباره دنیای عروسک هاست؛ 
دنیایــی که حمید جبلی سال هاســت با آن 
آشناست و طبیعتا نمی تواند آن همه تجربه 
را در یک پاســخ ســاده خلاصه کند ولی با 
چنــد جمله کوتــاه آنچه را کــه از دیدگان 
مخاطب دور می ماند، توضیح می دهد: »وای 
بر من که انگار ده برابر عمرم، زندگی کردم. 
دنیای عروســکی و عروسک هایی که ما با 
هم زندگی کردیــم، عدد و معدودی ندارد . 
مخاطب شاید همین چند عروسک معروف 
را بشناسد ولی من نصف عمرم را پشت این 
لته های چوبی عروسکی گذراندم . آن طرف 
رنگ های پرنشــاط و متنوع داشت و طرف 
ما پر از تراشــه و چــوب و میخ هایی که به 
دست و بال مان می گرفت. از قصه ها خیلی 

دور شدیم...«
 بله بله. درســت می گویید ولی حالا که دور 
شده ایم اجازه بدهید کمی هم از گروه تئاتر 
»بازی « بدانیم. تجربیــات  متفاوتی که با 

این گروه داشتید.
»همــه چیز را دنبــال کردید. گــروه تئاتر 
آتیلا پســیانی شکل  »بازی« که توســط 
گرفت، حدود چهل ســال است که فعالیت 
می کنــد و من در این مــدت عکاس گروه 
بودم. دوســتان عکاس می دانند عکاسی با 
نگاتیو و حساســیت ثابــت و نورهای کم یا 
حرکت بازیگران، ســرعت شاتر ... یعنی چه 
که البته آن عکس ها را قرار اســت یک روز 

به کمک آتیلای عزیز چاپ کنیم.«
مگر می توان رضا ژیان را در چند خط 

تعریف کرد؟
حالا که به دنیای بزرگســالی وارد شده ایم، 
از آقــای رضــا ژیان هــم یاد کنیــم، از 
همکاری هایــی که با ایشــان داشــتید و 

پروژه هایی که با هم کار کردید.
»رضا نه تنهــا بازیگری بســیار عجیب و 
اســتثنایی بود، بلکه رفیق و دوست مهربان 
و راهنمای همه مــا بود؛ من، اکبر عبدی و 
خیلی از بازیگران دیگر. اولین کار حرفه ای 
ما در سال 58 سریال »مثل آباد« بود که او 
با همســرش زویا زاکاریان آن را کار کردند. 
مگر می شــود رضا را در چنــد خط تعریف 
کرد؟ او زندگی بود. نمایش بود، انسان بود. 
من و محمد ژیان سال هاســت که درباره او 
می نویسیم. امیدوارم نســل جوان هم با او 

آشنا شود. «
و به عنوان آخرین پرســش بعضی  معتقدند 
شما هم ســبک و سیاق ســعدی را دارید. 
انان باور دارند که ســعدی سفرهای متعدد 
نکرده و بلکه ســفرنامه هایش ساخته ذهن 
خلاقه اش هســتند. خاطره های شما چقدر 

واقعی هستند؟
پاســخ حمید جبلی به این اتهام این مصرع 
اســت: »تا یار که را خواهد و میلش به که 

باشد.«
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 ۳۰ درصد معتادان مشهد 
اهل این شهر نیستند

معاون شهردار مشــهد گفت: 30 درصد معتادان 
شهر اهل مشهد نیستند. همچنین اکثر معتادانی 

که مشهدی هستند، دارای خانواده هستند.
حســین باغ گلی در خصوص ســاماندهی افراد 
بی خانمان در مشهد اظهار کرد: مصوبات شورای 
اجتماعی کشور مربوط به بهزیستی و ستاد مبارزه 
با مواد مخدر اســت و شــهرداری در این زمینه 
همکاری می کند تا مکان لازم را برای اســکان 

معتادان فراهم کند.
وی افزود: در اصل گرمخانه ها برای متکدیان و کسانی است که سرپناهی ندارند اما متاسفانه در 

حال حاضر ۹5 درصد افراد حاضر در گرمخانه ها را معتادان تشکیل می دهد.
رئیس ســازمان فرهنگی و اجتماعی شهرداری مشهد با طرح این سوال که باید بدانیم اقدامات 
ما چقدر موفق بوده و آیا تعداد معتادان متجاهر کمتر شده یا بیشتر، بیان کرد: بنده شخصا چند 
ســاعتی را با کارتن خواب ها گذرانده و متوجه شدم که خانه ســبز آن ها را پذیرش نمی کند؛ به 
همین دلیل با لباس مبدل به آنجا رفتم و خوشــبختانه بدون مشکل پذیرش شدم و ساعاتی را 

آنجا سپری کردم.
باغگلی خاطرنشان کرد: ما باید به مطالعات ملی و بین المللی نگاه کنیم تا دریابیم میزان پایداری 
ترک اعتیاد چقدر است. سناریوی خوشبینانه در حفظ این پایداری بین 10 تا 15 درصد اما میزان 

طبیعی آن بین پنج تا هفت درصد است.
وی با بیان به اینکه دسترســی آسان به مواد مخدر مساله مهمی است، خاطرنشان کرد: فرض 
کنید در یک روز تمام 7000 معتاد را جمع آوری کنیم. آن کسی که درآمدش از فروش مواد است، 

کارش را تعطیل نمی کند بلکه گروه جدیدی را ایجاد می کند.
 

  تغییر وضعیت حاشیه شهر مشهد با 
ایجاد اشتغال از طریق صنایع دستی

فرماندار مشــهد گفت: تغییر وضعیت حاشیه شهر مشهد با ایجاد اشتغال از طریق صنایع دستی 
امکان پذیر است.

حســین داوری در جلســه با مدیرکل، معاونان و مدیران اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری 
وصنایع دســتی خراسان رضوی و فعالان گردشگری استان گفت: برای تغییر در وضعیت حاشیه 
شهر مشهد باید با کمک همه دستگاه ها اقدام اساسی انجام دهیم یکی از راهکار ها این است که 

روستا ها را آباد کنیم.
فرماندار مشهد گفت: انتظار دارم در روستا ها با استفاده از صنایع دستی اشتغال ایجاد کنید و صنایع 

دستی را به عنوان سوغات زیارت برندسازی و معرفی کنید.
او هم چنین بر ضرورت رونق زیارت با خدمت به مردم تاکید کرد و گفت: با رونق زیارت، بازار و 

اقتصاد مشهد نیز رونق خواهد گرفت.

  حفاری خیابان های بجنورد به مناسبت 
نوروز ممنوع شد

شهردار بجنورد گفت: هرگونه حفاری در خیابان 
های مرکز اســتان که در مســیر عبور مسافران 
شمال به مشهد مقدس قرار دارد از 15 اسفندماه 

به مدت یک ماه ممنوع است.
جواد حمیدی راوری روز گذشــته به ایرنا اظهار 
داشت: با توجه به لزوم زیباسازی شهر در آستانه 
نوروز سال 1۴01، دستگاه های خدمات  رسان از 
نیمه اسفندماه امسال به مدت یک ماه از حفاری 

خودداری کنند البته چنانچه مشکل اضطراری در سطح شهر و معابر رخ دهد برای رفع اتفاقات و 
مشکل ادارات خدمات رسان مجاز به حفاری هستند.

وی با اشــاره به برنامه ریزی شــهرداری برای آماده سازی شهر و استقبال از نوروز گفت: برای 
استقبال از بهار انجام شهر تکانی، نصب المان های نوروزی و ساماندهی پارک ها و تفرجگاه ها 

در دستور کار است.
حمیدی راوری افزود: هرچند که شــهرداری بجنورد در 10 ماه گذشته با وجود محدودیت منابع 
مالی اقداماتی در  زیباســازی فضا و منظر شهری انجام داده است اما به طور ویژه فعالیت های 

آماده سازی شهر برای استقبال از نوروز 1۴01 را انجام خواهیم داد.

  استاندار خراسان شمالی: 
توسعه استان با تلاش و همکاری مردم 

امکانپذیر است
استاندار خراسان شــمالی گفت: وحدت 
و انســجام اجزای حاکمیت در استان و 
همکاری مردم  مهم ترین عامل توسعه و 

عمران استان است.
به گزارش ایرنا محمدرضا حســین نژاد 
روز چهارشــنبه  در آیین تکریم و معارفه 
سرپرست فرمانداری اسفراین با تاکید بر 
مردمی بودن دولت سیزدهم اظهار داشت 
: مردمی بودن، انضباط کاری پاسخگویی 
و صمیمیت و هم نوایی با مردم سبب حل 

بسیاری از مشکلات است.
 وی وحدت و انسجام هرچه بیشتر اجزای حاکمیتی استان در پیشبرد امور را تعیین کننده دانست 
و افزود: برکات وحدت در امور چندین برابر اعتبارات  برای اســتان اثربخش است و معتقدیم با 

انسجام و کمک مردم  می توان پروژه های مهم را به ثمر رساند.
 حسین نژاد با اشاره به معدن آلبلاغ در شهرستان اسفراین و استفاده از ظرفیت های متعدد استان 
برای توسعه این خطه افزود: این موضوع دردناکی است که به رغم داشتن معادن سنگ در استان 
اما به دلیل نبود تجهیزات لازم و کافی برای استخراج آن نیاز استان از سایر استان ها تامین شود 

و این موضوع باید با تکیه بر توان و حمایت های مردمی برطرف شود. 
اســتاندار خراسان شمالس گفت: نقشه راه استان به طور دقیق شناسایی شده است و مسئولان 
استان در هر جایگاهی باید با هدفگذاری و داشتن برنامه زمان بندی شبانه روز در راستای تحقق 

اهداف توسعه ای تلاش کنند. 
در آیین تکریم ومعارفه فرماندار اســفراین  مسلم نوری به عنوان سرپرست فرمانداری اسفراین 

معارفه شد و از زحمات نزدیک به یکساله مهدی کرامتی در این سمت قدردانی شد.

ان
اس

خر

خبر

- قائم مقام وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی در نامه های جداگانه به 
استاندار خراسان رضوی، مراتب ثبت ملی یازده میراث طبیعی را ابلاغ کرد.

به گزارش ایرنا از میراث آریا، علی دارابی در نامه ای به یعقوبعلی نظری اســتاندار خراسان 
رضوی نوشت: در اجرای تبصره ماده 2 قانون تشکیل سازمان میراث فرهنگی کشور مصوب 
دی مــاه 1382 و آیین نامه اجرایی آن، مصوب چهارم مرداد 138۴ به شــماره 26۹75/ت 
32۹25ه، هیئت محترم وزیران با موضوع ثبت میراث طبیعی ارزشــمند کشور در فهرست 
میراث طبیعی ملی غار آغل ســوخته  واقع در استان خراسان رضوی، شهرستان بجستان، 
بخش یونسی، پس از تشریفات قانونی لازم به شماره ۹16 مورخ 18/8/1۴00 در فهرست 

میراث طبیعی ملی کشور به ثبت رسید، ابلاغ می شود.
قائم مقام وزیر میراث فرهنگی در این نامه تاکید کرد: اثر مذکور )غار آغل سوخته( ضمن رعایت حقوق مالکانه، تحت نظارت و حمایت 
این وزارت است و تدوین ظوابط حفاظتی و تعیین عرصه و حریم این اثر بر عهده این وزارت خواهد بود، هرگونه دخل و تصرف یا اقدام 

و عملیاتی که منجر به تخریب یا تغییر در اصالت اثر شود، ممنوع است.
دارابی همچنبن در دیگر نامه های مشابه و جداگانه ثبت ملی 10 اثرطبیعی ملی با عناوین و نشانی و مشخصات زیر را به استاندار خراسان 
رضوی ابلاغ کرد: رویشگاه طبیعی دره ارغوان واقع در شهرستان بینالود، بخش طرقدر، شمال روستای کلاته آهن دره ارغوان، ه شماره 

۹02 مورخ 21/7/1۴00
درخت چنار کهنسال قنات قصبه واقع در شهرستان گناباد، بخش مرکزی، واقع در جنوب شهر گناباد، به مشاره ۹03 مورخ 21/7/1۴00

آبشار آبگرم کلات واقع در شهرستان کلات بخش زاوین، دهستان پساکوه، روستای آبگرم، به شماره ۹0۴ مورخ 21/7/1۴00
درخت سرو کهنسال سرو بیزه واقع در شهرستان داورزن، بخش مرکزی، دهستان مزینان، روستای بیزه، به شماره ۹05 مورخ 21/7/1۴00

غار تلرگو واقع در شهرستان سبزوار، بخش روداب، یک کیلومتری جنوب شرقی روستای احنورد، به شماره ۹0۹ مورخ 18/8/1۴00
آبشارهای اورتکند واقع در شهرستان کلات، بخش زاوین، دهستان زاوین، روستای اورتکند، به شماره ۹10 مورخ 18/8/1۴00

آبشــارهای بفره واقع در شهرستان داورزن، بخش باشتین، دهستان باشتین، 5 کیلومتری شمال غرب روستای ساروق، به شماره ۹11 
مورخ 18/8/1۴00

درختان چنار کهنســال مسجد جامع شــهر خروزبرخان واقع در شهرستان زبرخان، بخش مرکزی، شــهر خرو، به شماره ۹12 مورخ 
18/8/1۴00

درختان چنار کهنسال شهربار واقع در شهرستان نیشابور، بخش مرکزی، شهربار، به شماره ۹13 مورخ 18/8/1۴00
درخت چنار کهنســال روستای داس واقع در شهرستان زبرخان، بخش مرکزی، دهستان زبرخان، روستای داس، به شماره ۹15 مورخ 

18/8/1۴00

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه برگزاری کنسرت حرام 
نیســت، اما باید حرمت زمان و مکان حفظ شــود،ابراز عقیده کرد: قانون نوشته شده 
باید برای کل کشــور اجرا شــود و نباید تفاوتی میان شهرهای استان خراسان رضوی 
و تهران باشــد، اما به برخی مکان ها مانند شهرهای مشهد و قم باید نگاه های خاصی 

صورت گیرد.
حجت الاسلام و المسلمین جواد نیک بین در گفت وگو با ایسنا در پاسخ به این پرسش 
که نظرش در خصوص اجرای کنســرت موســیقی در استان خراسان رضوی چیست، 
اظهار کرد: معتقدم قانون نوشــته شده باید برای کل کشــور اجرا شود و نباید تفاوتی 
میان شــهرهای استان خراســان رضوی و تهران باشــد، اما به برخی مکان ها مانند 

شهرهای مشهد و قم باید نگاه های خاصی صورت گیرد. باید حرمت حریم امام رضا)ع( را نگه داریم، اما اجرای کنسرت در دیگر 
شهرستان های خراسان رضوی منعی ندارد.

او که به تأیید خودش ســال ها در کنسرت های موســیقی داخل و خارج کشور حضور داشته و موافق برگزاری کنسرت هم است، 
تصریح کرد: باید حرمت ها در نحوه برگزاری حفظ شود، زیرا برخی مواقع حواشی کنسرت برای شهرها معضلاتی به وجود می آورد.
نیک بین خاطرنشان کرد: برگزاری کنسرت حرام نیست، اما باید حرمت زمان و مکان حفظ شود. در کشور دو نهاد مجلس شورای 
اسلامی و شورای عالی انقلاب فرهنگی داریم که در این خصوص قانون گذار هستند. همچنین در شهرها نهادهایی مانند شورای 
اسلامی شهر و شورای فرهنگ عمومی در این خصوص تصمیم گیری می کنند که این نهادها باید برای برگزاری این مراسم ها باهم 

به توافق برسند. با این حال این که خلاف صریح قانون چیزی را مصوب کنیم، درست نیست.
فضای مجازی محدود نمی شود

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی با بیان این که تا کنون در خصوص صیانت از حقوق کاربران در فضای مجازی و 
ساماندهی پیامرسان های اجتماعی حتی یک نطق هم در مجلس نداشته  و جزء طراحان طرح نیز نبوده است، گفت: هرچند موافق 

ساماندهی فضای مجازی هستم، اما نباید به این بهانه، در زندگی مردم سرک بکشیم و فضای مجازی مردم را محدود کنیم.
وی با اشاره به حضور و فعالیت خود در اکثر پیامرسان ها و شبکه های اجتماعی داخلی و خارجی، عنوان کرد: بسیاری از مسئولان 
نظام هم اینستاگرام دارند و در فضای مجازی فعال اند، اما معتقدم فضای مجازی باید قانونمند شود تا هرکس نتواند با چند پروفایل 

وارد فضای مجازی شود.
نیک بین اضافه کرد: به  هیچ  عنوان مخالف فضای مجازی نیستیم و معتقدم این فضا اصلًا تعطیل نمی شود و حتی محدودیت هم 
ایجاد نخواهد شد، بلکه تنها فقط قانونمند می شود؛ چراکه به دنبال این هستیم تا جلوی بسیاری از کلاه برداری هایی که از طریق 

فضای مجازی انجام می شود را بگیریم.

ابلاغ مراتب ثبت ملی یازده میراث طبیعی به استاندار خراسان رضوی برگزاری کنسرت حرام نیست، اما باید حرمت زمان و مکان حفظ شود

خطر آتش سوزی تانکرهای سوخت بیخ گوش بجنورد

 دست خالی خراسان شمالی برای مهار آتش تانکرهای سوخت
 قطع گاز صنایع و الزام واحدهای صنعتی به استفاده از سوخت 
دوم سبب شده تا امسال عبور تانکرهای سوخت از معابر شهر 
بجنورد بیشتر شود این در حالی است که دست استان در مهار 

حادثه های احتمالی برای این بمب های سیار خالی است.
به گزارش ایرنا، اکنون در هر شبانه روز بیش از 100 دستگاه 
ناوگان حمل مواد سوختی از معابر شهر بجنورد گذر می کنند 
و در مجموع روزانه سه میلیون و 200 هزار لیتر مواد سوختی 

از مرکز استان عبور داده می شود.
مسوولان می گویند با توجه به اینکه محدودیت مصرف گاز 
طبیعی در صنایع بیشتر از سال گذشته، میزان حمل سوخت و 
شمار ناوگان حامل مواد سوختی از مرکز استان امسال بیش 

از 2 برابر شده است.
اســتان خراسان شــمالی در دالان ارتباطی شرق به شمال 
کشور قرار دارد و روزانه هزاران خودرو از این استان عبور می 
کنند که بخشــی از آن تانکرهای حامل مواد شیمیایی مانند 
آمونیاک، چســب مایع، بنزین و مانند آن است که عمدتا از 

داخل شهر بجنورد و دیگر شهرهای استان می گذرند.
کاهش دمای هوا در زمســتان در برخی از سال ها سبب می 
شــود تا شرکت گاز برای جلوگیری از بروز مشکل در تامین 
گاز مصرفی مشترکان خانگی، نسبت به محدود و قطع کردن 
گاز صنایع مبادرت داشته باشد.در این شرایط صنایع از نفت 
گاز و یا مازوت به عنوان سوخت دوم استفاده می کنند، امسال 
اما حمل این مواد ســوختی به وسیله تانکرها افزایش یافته 
است. این تانکرها همچون بمب های سیار از معابر شهری و 
از نزدیکی مناطق مسکونی روستاها عبور داده می شوند اما 
به اذعان مسوولان تجهیزات و امکانات مناسبی برای مهار 

سانحه های احتمالی در این استان وجود ندارد.
به اذعان مسوولان، دست استان در مهار حادثه های احتمالی 
برای تانکرهای حمل سوخت چه در داخل شهر، چه در جاده 
ها و چه در نزدیکی مناطق مســکونی روستایی خالی است.

نبود خوروی فوماتیک، نبود خودروی حمل آب با حجم زیاد، 
نبود آشنایی کافی رانندگان ناوگان حمل سوخت برای مهار 
آتش سوزی در لحظات اولیه از جمله مواردی است که سبب 
نگرانی در زمینه جابه جایی مواد سوختی در این استان شده 

است.
خطرهایی که از بیخ گوش بجنوردها گذشت

پیــش از این چند حادثه واژگونی تانکر ســوخت و یا حامل 
چســب در جاده های پیرامونی شهر بجنورد رخ داده و البته 
خطر از بیخ گوش شــهروندان گذشته است، شانس یار بوده 

که تانکر دچار آتش سوزی نشده است.
یکی از شهروندان بجنوردی در این باره گفت: در سال های 
گذشــته شاهد حادثه برای تانکرهای عبوری از استان بودیم 
که خوشبختانه به خیر گذشته است، واژگونی یک تانکر حامل 
مواد شــیمیایی در محور شیروان – بجنورد  توسط ماموران 

آتش نشانی و ماموران امداد و نجات مدیریت شد.
حســن ایزانلو افزود: برخی از تانکرهای حامل مواد سوختی 
و شــیمیایی از کنارگذر عبور نمی کنند و در معابر شهر تردد 
دارند، این امر می تواند برای شــهروندان خطرآفرین باشد و 

در صورت وقوع حادثه در منطقه مسکونی، مهار حادثه بسیار 
مشکل خواهد بود.

افزایش ۴0 درصدی حمل سوخت به نیروگاه شیروان
در این میان شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی خراسان 
شــمالی اعلام کرده است که امسال شمار خودروهای حمل 
سوخت دوم مورد نیاز نیروگاه سیکل ترکیبی شیروان و میزان 
حمل این سوخت نسبت به پارسال ۴0 درصد افزایش یافته 

است.
مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی خراسان شمالی 
در این باره به خبرنگار ایرنا گفت: در سال جاری ۴0 دستگاه 
به شمار ناوگان حمل سوخت به نیروگاه شیروان افزوده شده 

و به بیش از 100 دستگاه ناوگان رسیده است. 
مجتبی شــکوری اظهار داشــت: محدودیت های اعمال و 
پیش بینی شده برای مصرف گاز طبیعی صنایع سبب شده تا 
امسال میزان ذخیره سازی و حمل نفت گاز به عنوان سوخت 
دوم مورد نیاز سیکل ترکیبی شیروان و البته در سایر صنایع 
افزایش یابد. وی با اشــاره به اینکه اکنون روزانه 2 میلیون 
لیتر نفت گاز برای تامین سوخت دوم نیروگاه سیکل ترکیبی 
شیروان به این واحد صنعتی حمل می شود این میزان سوخت 
به وسیله 60 دستگاه ناوگان جابه جا می شود خاطرنشان کرد: 
امسال 200 میلیون لیتر سوخت دوم مورد نیاز سیکل ترکیبی 
شــیروان به این واحد صنعتی حمل شده است و اکنون 60 
میلیون لیتر نفت گاز در این نیروگاه ذخیره است.  وی با بیان 
اینکه ظرفیت هر ناوگان، حمل 30 هزار لیتر نفت گاز اســت 
دربــاره تامین امینی حمل ســوخت در جاده ها گفت: نکات 
ایمنی در بارگیری، حمل و تخلیه سوخت به رانندگان آموزش 
داده شده و تمام موارد از مبدا تا مقصد رصد و کنترل می شود. 
مدیرشرکت ملی پخش فرآورده های نفتی خراسان شمالی 
افزود: امسال با توجه به افزایش میزان حمل سوخت نفت گاز 
در جاده ها، کنتــرل ها و نظارت ها بر نحوه این جابه جایی 

ها تشدید شده است. 
وی اظهار داشــت: نیروگاه شــیروان مصــرف کننده عمده 
ســوخت در استان اســت، ظرفیت ذخیره سازی سوخت در 
این نیروگاه ۴0 میلیون لیتر بود که امسال با وارد مدار شدن 
مخزن 30 میلیون لیتری، اکنون قابلیت ذخیره سازی سوخت 

به میزان 70 میلیون لیتر وجود دارد.
شکوری اظهار داشــت: کارخانه سیمان بجنورد هم ظرفیت 
ذخیره ســازی 2۹ هزار لیتر سوخت دوم را فراهم کرده است 

که تامین مازوت در حال انجام است. 
مدیرشرکت ملی پخش فرآورده های نفتی خراسان شمالی 
خاطرنشان کرد: کارخانه سیمان بجنورد و شرکت آلومینای 
ایران واقع در شهرســتان جاجرم به میزان نیاز یک ماه خود، 

سوخت دوم را تامین و ذخیره می کنند.
آموزش رانندگان حمل سوخت کافی نیست

هر چند که شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی اســتان 
اعلام کرده اســت که رانندگان ناوگان حمل سوخت و مواد 
خطرناک آموزش های لازم را دیده اند، اما برخی از مسوولان 
از ناآشــنا بودن این رانندگان بــه برخی موارد در زمینه مهار 

حادثه ابراز نگرانی کرده اند.
دبیر ستاد مدیریت بحران شهرداری بجنورد به خبرنگار ایرنا 
گفت: برخی از رانندگان آشــنایی کافی و لازم با روش های 
مقابله با حادثه ندارند، آشنایی با اقدامات لازم در مهار حادثه، 
آشــنایی با چگونگی مهار در لحظات اولیه سانحه از مواردی 

است که رانندگان باید با آن آشنایی کافی داشته باشند.
مجید گریوانی اظهار داشت: برخی از رانندگان حتی نمی دانند 
در زمان حادثه با چه شــماره تماس بگیرند تا راهنمایی لازم 

برای مقابله با حادثه را دریافت کنند.
نگرانی از افزایش تردد تانکرهای سوخت در بجنورد

دبیر ســتاد مدیریت بحران شهرداری بجنورد گفت: افزایش 
بیش از 2 برابری تردد تانکرهای حمل سوخت در مرکز استان 
نگران کننده است و باید تمهیدات لازم در این زمینه اندیشه 
شــود.گریوانی  اظهار داشت: اکنون در هر شبانه روز بیش از 
100 دستگاه ناوگان حمل مواد سوختی از معابر شهر بجنورد 
گذر می کنند و در مجموع روزانه سه میلیون و 200 هزار لیتر 

مواد سوختی از مرکز استان عبور داده می شود.
وی با بیان اینکه میزان حمل ســوخت و شمار ناوگان حامل 
مواد سوختی از مرکز استان امسال بیش از 2 برابر شده است 
گفت: در سال گذشته روزانه 2۴ دستگاه تانکر حمل سوخت 
از بجنورد گذر می کرد.گریوانی خاطرنشان کرد: خودروهای 
حامل سوخت که از جنوب بجنورد وارد شهر می شوند به علت 
نبود کمربندی، در معابر داخل شــهر تردد دارند که این امر، 
خطر برای این شهروندان محسوب می شود هرچند ترافیک 
خودروهای عبوری به بجنورد از ســمت شــمال به کنارگذر 
شمالی عبور داده شده اما نزدیک بودن نقاط مسکونی به این 
کنارگذر در زمان حادثه ها نگران کننده است.وی با اشاره به 
اینکه در صورت وقــوع حادثه انفجار برای تانکرهای حامل 
مواد سوختی منازل مسکونی تا شعاع 600 متری تحت الشعاع 
قرار می گیرد تصریح کرد: مناطق مســکونی مختلف شامل 
باقرخان، مجموعه مسکونی گلستان شهر و روستای علی آباد 
فاصله کمی با کنارگذر شمالی دارند از این رو در معرض حادثه 

های احتمالی برای ناوگان حمل مواد سوختی هستند. 
مشکل نبود تانکر حمل آب برای مهار آتش سوزی 

بزرگ
گریوانی افزود: شهرداری بجنورد تنها شهرداری مرکز استان 
های کشور اســت که خودروی مجهز به سیستم فوماتیک 
ندارد با توجه به اینکه آتش سوزی نفت گاز و یا سایر فرآورده 
های نفتی با آب میســر نیست وجود این سیستم برای مهار 

حادثه های احتمالی ضروری است.
وی با بیــان اینکه یکی دیگر از دغدغه هــا در مهار آتش 
ســوزی های بزرگ و وســیع احتمالی، نبود خودروی حمل 
آب با ظرفیت بالا اســت خاطرنشــان کرد: پس از سال ها 
پیگیری، یک تانکر 30 هزار لیتری آب برای مهار آتش سوزی  
تانکرهای سوخت در مرکز استان، تامین شد اما پیگیری ها 
برای تامین خودرو کشــنده به نتیجه نرسید البته با گذشت 

مدتی همان تانکر هم از آتش نشانی بازپس گرفته شد. 
دبیر ستاد مدیریت بحران شهرداری بجنورد افزود: برای مهار 

آتش سوزی ها در سطح وسیع و زیاد نیاز به خودروی تانکر 
حمل آب است اما این تجهیز در دسترس و اختیار ما نیست و 

این امر یکی از دغدغه ها در حوادث است.  
گریوانی اظهار داشت: پس از سال ها پیگیری، یک تانکر 30 
هزار لیتری آب برای مهار آتش سوزی  تانکرهای سوخت در 
مرکز استان، تامین شــد اما پیگیری ها برای تامین خودرو 
کشنده به نتیجه نرسید البته با گذشت مدتی همان تانکر هم 

از آتش نشانی بازپس گرفته شد.
وی افــزود: خودرو آبرســان برای مهار آتش ســوزی های 
احتمالی نفتکش های عبوری از مرکز استان ضروری است و 
در این باره چند اســتاندار آمده و هر کدام دستور تامین آن را 

داده اند، اما هنوز خواسته ما برآورده نشده است.
وی با بیان اینکه برای مهار مایعات دچار اشتعال، باید آب به 
میزان زیاد به محل حمل شود، اکنون تنها  چند خودرو حمل 
آب، هر کدام به ظرفیت سه هزار تا 6 هزار لیتر در اختیار آتش 
نشانی بجنورد است خاطرنشان کرد: اگر حادثه ای اتفاق بیفتد 
و آب مورد نیاز تمام شــود، تا آبگیری مجدد مخزن ها، آتش 
دوباره شعله کشیده و مهار آن غیرممکن می شود.دبیر ستاد 
مدیریت بحران شهرداری بجنورد در بخش دیگر سخنان خود 
درباره نگرانی ها از انبارهای سوخت در شهر گفت: این انبار 
ها داخل شهر است، هر چند به گفته مسوولان شرکت نفت، 
این انبارها اســتانداردهای لازم را دارد اما وقوع حادثه هایی 
همچون سقوط بالگرد و وقوع آتش سوزی در اصفهان در این 

شهر هم جای نگرانی دارد.
ایمنی تردد ناوگان حمل مواد خطرناک رصد می شود

مدیرکل دفتر مدیریت بحران استانداری خراسان شمالی هم 
در این باره با اشاره به اینکه عبور نفت کش ها از معابر شهری 
بجنورد بسیار افزایش یافته است گفت: ایمنی تردد این ناوگان 
مورد رصد و بررســی قرار می گیرد، رانندگان آموزش های 
لازم را دیده اند و هر ساله دوره های آموزشی برای رانندگان 
این ناوگان برگزار می شود.جواد نظری اظهار داشت: بازدید 
های دوره ای از ناوگان انجام و بررسی لازم از این خودروها 
انجام می شود و بر این اساس در زمینه ایمنی مشکلی وجود 
ندارد.وی با اشــاره به نگرانی هــا از حمل حادثه های آتش 
سوزی در جاده ها گفت: آتش نشانی مکلف به خدمات رسانی 
در حریم شهرها اســت بنابراین اگر حادثه ای در جاده ها و 
خارج از حریم شــهر رخ دهد، آتش نشانی وظیفه ای برای 
حضور در حادثه ندار اما در اســتان با تصمیم ستاد مدیریت 
بحران، به آتش نشانی ها اختیار داده شده تا در این حادثه ها 
هم خدمات رسانی داشته باشند.مدیرکل دفتر مدیریت بحران 
استانداری خراسان شــمالی افزود: برای مهار آتش در جاده 
ها و خارج از حیم شــهر، خلا قانونی وجود دارد اما در استان 
در این زمینه اختیار لازم به آتش نشــانی ها داده شده است.

خراسان شمالی در شمال شرق کشور و در حدفاصل 2 قطب 
سیاحتی و زیارتی کشور قرار دارد و دارای صنایع بزرگ نظیر 
مجتمع پتروشیمی، مجتمع فولاد، لوله گستر، کارخانه سیمان، 
نیروگاه ســیکل ترکیبی، کارخانه قند، آذین فورج و کارخانه 

آلومینا است.
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گل محمدی از سرمربیگری پرسپولیس 
استعفا داد

در پی حل نشــدن مشــکلات مالی باشــگاه 
پرســپولیس و بعد از هشــدارهای ســرمربی 
این تیم، یحیی گل محمــدی امروز از هدایت 

سرخپوشان استعفا داد.
 یحیی گل محمدی با ارسال نامه ای کتبی به 
افشین پیروانی و رضا درویش روز چهارشنبه از 

سرمربیگری پرسپولیس استعفا داد.
ســرمربی پرســپولیس به دلیل عدم پرداخت 

مطالبات بازیکنان و همچنین عدم رســیدگی به درخواست هایش از جمله تغییر محل تمرین 
تیم و شرایط سخت افزاری از هدایت سرخپوشان کناره گیری کرده است.

این در حالی اســت که بازیکنان پرسپولیس هم در اعتراض به مشکلات مالی تمرین امروز 
چهارشنبه خود را تحریم کردند.

گل محمدی از دســتیاران خود خواســته است تا تمرینات را پیگیری کنند اما آنها هم اعلام 
کرده اند که با این وضعیت با باشگاه همکاری نمی کنند.

  هافبک استقلال قراردادش را فسخ کرد
قرارداد هافبک تیم فوتبال استقلال امروز فسخ 
شــد.بابک مرادی که خواهــان جدایی از جمع 
آبی پوشــان بود عصر امروز با حضور در باشگاه 
استقلال و نشســت با مســئولان این باشگاه 
قرارداد خود را فســخ کرد تا رســما از این تیم 
جدا شود.این بازیکن از آلومینیوم اراک و هوادار 

پیشنهاد دارد.

  تعویق دوباره زمان اعلام حکم بازی 
پرسپولیس و النصر

دادگاه عالی ورزش یک بار دیگر با اســتفاده از 
مــاده 5۹ از قوانین ورزشــی، مهلت خود برای 
صدور و ابــلاغ رای پرونده شــکایت النصر را 

تمدید و آن را به 6 اسفند 1۴00 موکول کرد.
به گزارش ســایت باشگاه پرســپولیس، دادگاه 
عالی ورزش که باشگاه النصر عربستان شکایت 
خود را به آن ارجاع داده اســت تاکنون در چند 
مرحله موعد اعلام نظر و رأی خود را درباره این 

موضوع به تعویق انداخته اســت.CAS که پیش از این هشتم بهمن را برای اعلام رأی مقرر 
کرده بود در آخرین اقدام خود، طی نامه ای به طرفین دعوا اعلام کرد با اســتفاده از ماده 5۹ 
قوانین ورزشی و اختیارات خود، مهلت برای صدور رأی را تا 25 فوریه 2022 مطابق با جمعه 

6 اسفند 1۴00 تمدید کرده است.

  حضور دو یخ نورد ایرانی در رقابت های 
قهرمانی جهان

دو یخ نور کشورمان در مسابقات قهرمانی جهان 
در سوئیس شرکت می کنند.

بــه گزارش فــارس، دو یخ نورد کشــورمان به 
نام هــای محســن بهشــتی راد و محمدرضــا 
صفدریان جهت حضور در رقابت های یخ نوردی 

قهرمانی جهان، به کشور سوئیس اعزام شدند.
ایــن رقابت ها با حضور برترین یخ نوردان جهان 
از امروز 6 بهمن آغاز و تا شــنبه نهم بهمن، در 

شهر ساس فی ادامه خواهد داشت.

  درخواست کیانی برای جدایی از 
مس رفسنجان

بازیکــن با تجربه مس رفســنجان در آســتانه 
جدایی از این تیم قرار دارد.

به گــزارش فــارس، کاپیتان اســبق تراکتور 
درآستانه بازگشت به این تیم تبریزی است.

مهدی کیانی هافبک با تجربه مس رفســنجان 
مورد توجه ســولدو و تراکتور قــرار دارد. حتی 
باشــگاه تبریزی درخواست خودش برای جذب 
کیانی را ارائه کرده. این در حالیســت که محمد 

ربیعی ســرمربی مس رفسنجان لیست خروجی به باشــگاه ارائه نداده اما تمایل کیانی برای 
بازگشت به تراکتور ممکن است پایانی بر همکاری او با مس باشد.

قرارداد کیانی با مس رفســنجان تا پایان فصل بیســت و یکم لیگ برتر اعتبار دارد و با توجه 
به این شــرایط باید دید مدیران باشــگاه چه تصمیمی در خصوص هافبک این تیم خواهند 
گرفت. قرار است مســئولان باشگاه رفسنجان در هفته آینده با تشکیل جلسه کمیته فنی به 

موضوع جدایی کیانی بپردازند.

  شکست سنگین یاران حدادی 
در لیگ چین

تیم بســکتبال ســیچوان در لیگ چین شکست 
ســنگینی را متحمل شد.در ادامه رقابت های لیگ 
بسکتبال تیم سیچوان که حامد حدادی ستاره تیم 
ملی کشورمان را در اختیار دارد، مقابل گواندونگ 
قرار گرفت و در پایان 110 بر 76 نتیجه را واگذار 
کرد.حــدادی در این بــازی 32 دقیقه در ترکیب 
تیمش قرار داشت و در این مدت با کسب 6 امتیاز، 
7 ریبانــد و 10 پاس منجر به گل نتوانســت مانع 

شکست سیچوان شود.سیچوان با 27 باخت و ۹ پیروزی در رده پانزدهم جدول رده بندی قرار دارد.

 مخالفت منصوریان با پرسپولیسی  شدن 
دروازه بان نفت آبادان

ســرمربی تیم فوتبال نفت آبــادان با جدایی برخی بازیکنان کلیــدی اش مثل احمد گوهری 
مخالفت کرده است.باشگاه پرسپولیس با توجه به فسخ قرارداد بوژیدار رادووشویچ، این روزها 
به دنبال جذب جانشــین برای این دروازه بان کروات است.یکی از نفراتی که این روزها برای 
حضور در پرســپولیس مدنظر کادرفنی این تیم قرار گرفته، احمد گوهری، دروازه بان تیم نفت 
آبادان اســت.هرچند علیرضا منصوریان و دستیارانش در حال حاضر با جدایی بازیکنانی مثل 
احمد گوهری و حتی حســن بیت ســعید مخالفت کرده اند اما با توجــه به دریافتی پایین این 
بازیکن از باشــگاه صنعت نفت  در هفته آینده تکلیف ادامه حضورش در تیم آبادانی مشخص 

خواهد شد.

دراگاناسکوچیچ:بازیسختیباعراقداریم
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران گفت: بازی با عراق برای 
ما مهم است و پیروزی در آن می تواند باعث صعود ما به 

جام جهانی شود.
به گزارش خبرنگار مهر، دراگان اســکوچیچ سرمربی تیم 
ملی فوتبال ایران در نشست خبری قبل از بازی با عراق 
در هفته هفتم انتخبی جام جهانی 2022 قطر گفت: بازی 
با عراق خیلی برای ما اهمیت دارد همانطور که می دانید، 
این بازی و برد در آن می تواند صعود ما را به جام جهانی 

قطعی کند.
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران ادامه داد: مشکل کرونا در 
تیــم ما وجود دارد و مهدی طارمی هم هنوز به اردوی ما 
نرســیده است. عراق یکی از تیم های مهمی است که ما 
با آن بازی داریم. فعلا هم به خاطر کرونا با مشــکلات 
فراوان دســت و پنجه نرم می کنیــم. مهدی طارمی را 
همچنان در تهران نداریــم و باید خودمان را برای دیدار 

فردا آماده کنیم.
اســکوچیچ تاکید کرد: چهار بازیکــن را همراه با مهدی 
طارمی در اختیار ندارم. با این حال باور دارم که فردا می 

توانیم حریف را شکست دهیم.
ســرمربی تیم ملی فوتبال یادآور شــد: خیلی ها درباره 
صعــود زودهنگام تیم ملی به جــام جهانی صحبت می 
کننــد اما فکر می کنم بازی خیلی ســختی داریم. بازی 
های بعدی هم فوق العاده سخت تر خواهد بود. امیدوارم 

فردا نتیجه خوبی بگیریم و بتوانیم دل مردم را شاد کنیم 
و قدم رو به جلویی برای مردم برداریم.

اســکوچیچ در پاسخ به این سوال که آیا با توجه به شیوع 
کرونا احتمال تغییر در ترکیب تیم ملی زیاد است؟ گفت: 
دغدغه اصلی من بازی فردا است. بعد از اینکه بازی فردا 

را پشت سر بگذاریم به سایر بازی ها فکر می کنیم.
وی همچنین درباره احتمال جوانگرایی در تیم ملی پس 
از قطعی شــدن صعود به جام جهانی 2022 تاکید کرد: 
مهم ترین دیدار، بازی پیش رو با عراق اســت و من به 
بــازی فردا فکر می کنم. در هر دیدار با توجه به عملکرد 

بازیکنــان ترکیب را تعیین می کنیــم. احتمال تغییر هم 
وجود دارد.

خبرنگاری از اســکوچیچ پرســید که چرا با توجه به خط 
خــوردن مهدی طارمی برای حفظ نظم تیمی در بازی با 
لبنان و ســوریه، این بار محمدحسین کنعانی زادگان در 
کمال تعجب به اردوی دوره فعلی تیم ملی ایران با حاشیه 
های جنجالی بدعوت شــده است؟ سرمربی تیم ملی در 
پاسخ به این سوال گفت:  اول باید بگویم اصول اخلاقی 
بــرای من و تیمم اهمیت دارد. اگر بگویم یک چیز برایم 
مهم است مسائل اخلاقی است چون نماینده یک کشور 
هستیم. قبول دارم شاید رفتار خوبی از سوی این بازیکن 
انجام نشده است اما کمیته اخلاق باید درباره او صحبت 

کند در حالی که چیزی ثابت نشده بود.
اسکوچیچ تاکید کرد: این اتفاق تلنگری بود که بدانیم چه 
جایگاهی در سطح ملی داریم و باید به اینکه نماینده یک 

کشور هستیم توجه کنیم.
سرمربی ایران درباره مخالفت باشگاه زنیت روسیه برای 
در اختیار قرار دادن ســردار آزمون به تیم ملی کشورمان 
گفت: زنیت نمی تواند مخالفت کند چون الان »فیفادی« 
اســت. آنها ابتدا گفتند پاسخ تست سردار مثبت است اما 
ســپس جواب آزمایش کرونایش منفی شــد. باید برای 
چنین شــرایطی به قوانیــن AFC رجــوع کنیم. آنچه 

مشخص است بازیکنانی را فردا دراختیار نداریم.

ایران - عراق؛ 

در انتظار جشن صعود به جام جهانی
از  مسـابقه  هفتمیـن  در  کشـورمان  فوتبـال  ملـی  تیـم 
دیدارهـای مقدماتـی راه یابـی بـه جـام جهانـی پنجشـنبه 
سـاعت 18 در ورزشـگاه آزادی بـه مصـاف تیـم عـراق 

خواهـد رفـت.
 تیـم ملـی کشـورمان در دور دوم مسـابقات مقدماتـی جام 
جهانـی خوش درخشـیده و همچنـان با 16 امتیـاز و بدون 
باخـت صدرنشـین گـروه اسـت. ملـی پوشـان کشـورمان 
بـرای قطعی شـدن صعودشـان از ۴ بـازی باقیمانـده فقط 
بـه سـه امتیـاز نیـاز دارنـد و اگـر فـردا بتوانند عـراق را در 
خانـه شکسـت بدهند ضمـن پیـروزی سـه گانه مقابل این 
حریـف چغـر جواز صعـود به جـام جهانی قطر را به دسـت 

می آورنـد.
تیـم ملـی بـرای بـازی فـردا بـا مشـکلات ریـز و درشـت 
زیـادی مواجـه شـده اسـت. از کرونایـی شـدن بازیکنانـی 
نظیـر سـردار آزمـون، احمـد نورالهـی و مجیـد حسـینی 
گرفتـه تـا گرفتـار شـدن مهـدی طارمـی در فرودگاه های 
ترکیـه بـه دلیـل بـارش بـرف و شـرایط بـد جـوی! گفتـه 
مجبـور  تمریـن  بـدون  اسـت  ممکـن  طارمـی  می شـود 
الهیـار  دیگـر  سـویی  از  شـود.  عـراق  مقابـل  بـازی  بـه 
صیادمنـش، پیـام نیازمنـد و کریم انصاری فـرد هم مجبور 
بـه تغییر مسـیر پـروازی خود شـدند تـا با دردسـر کمتری 

خـود را بـه اردوی تیـم ملـی برسـانند.
البتـه تیـم ملـی عراق هـم از ویـروس کرونا در امـان نبود 
و تسـت کرونـا نشـان داد؛ یاسـر قاسـم، منـاف یونـس و 
امجـد عطـوان 3 بازیکـن کرونایـی و غایـب عـراق مقابل 
تیـم ملـی کشـورمان خواهند بـود. عراقی ها تـلاش کردند 
بـا اعتـراض بـه تسـت کرونا شـاید بتواننـد با تسـت جدید 
مجـوز بـازی آنهـا را بگیرنـد کـه فیفـا و ای اف سـی این 
مسـاله را نپذیرفتنـد. عراق  بدون داشـتن بازیکن کرونایی 
در بـازی رفـت 3 بـر صفـر مقابـل مـا بازنـده شـد آنهم با 
دیـک ادوکات اکنـون ایـن مربـی هلنـدی دیگـر هدایـت 
عـراق را برعهـده نـدارد. عـراق بدون بـرد و با ۴ مسـاوی 
و 2 شکسـت در رده پنجـم جـدول ایسـتاده و شکسـت در 
بـازی فـردا می توانـد بـه معنای قطـع امیـدش از صعود به 
جـام جهانـی باشـد. بنابرایـن آنها بـا تمام تـوان مقابل تیم 

کشـورمان ظاهـر خواهند شـد.
غیبـت بازیکنـی مثـل سـردار آزمـون می توانـد از قـدرت 
خـط حملـه تیـم ملی کـم کنـد بخصـوص اینکـه طارمی 
هـم بـا شـرایط بغرنج خـود را بـه اردوی تیم ملی رسـانده 
اسـت ولـی تیـم ملـی جمعـی از بهترین هـا را در اختیـار 
دارد.از سـویی دیگـر اگر بـه خاطر شـرایط کرونایی حضور 
تماشـاگران دوبـاره ممنـوع نشـود تیـم ملی با حضـور 10 
هـزار تماشـاگر شـانس زیـادی بـرای پیـروزی و برپایـی 
جشـن صعـود در ورزشـگاه آزادی دارد. حضور تماشـاگران 

انگیـزه ای مضاعـف بـه ملـی پوشـان ما خواهـد داد.

تیـم ملـی کشـورمان در روزهای گذشـته تمرینات منظمی 
بـا حضـور تمامـی نفـرات نداشـته امـا همـه امیدوایـم که 
ایـن تیـم ملـی بازهـم بـا درخشـش و توانایـی جوانـان 
شایسـته ایرانـی و تدابیـر کادرفنـی بـرای سـومین مرتبـه 
متوالـی عراق را شکسـت بدهـد. در مرحله قبلـی نیز عراق 
را شکسـت داده بودیـم. بـه هر حال در پنجشـنبه 7 بهمن 
همـه ایـران منتظـر یک بـازی خـوب و یک برد ارزشـمند 
هسـتند تـا جشـن صعـود را در ایـن روزهـای کرونایـی و 

سـخت بگیریـم و بـه جـام جهانـی سـلام کنیم.
A برنامه مسابقات گروه**

ایران - عراق ساعت 18
لبنان - کره جنوبی 15:30

امارات - سوریه 18:30
**جدول گروه

1- ایران 16 امتیاز
2- کره جنوبی 1۴ امتیاز

3- امارات 6 امتیاز
۴- لبنان 5 امتیاز
5- عراق ۴ امتیاز

6- سوریه 2 امتیاز

قطعی؛ ایران - عراق با تماشاگر شد
دیـدار تیم هـای ملـی ایـران و عـراق بـه طـور قطعـی بـا 

حضـور تماشـاگران برگـزار می شـود.
بـه گـزارش ایسـنا، بعـد از کـش و قوس های فـراوان و در 
فاصلـه یـک روز تـا دیدار ایـران و عـراق، بالاخره دسـتور 
نهایـی بـرای حضـور تماشـاگران در دیـدار ایـران و عراق 
صـادر شـد و هـواداران تیـم ملـی می تواننـد از ایـن دیدار 

دیـدن کنند.
هنـوز شـرایط و راه هـای بلیت فروشـی اعـلام نشـده امـا 
حـدود 10 هزار تماشـاگر ایران )8 هزار مـرد و 2 هزار زن( 
می تواننـد صعـود احتمالـی ایـران بـه جـام جهانـی 2022 
قطـر را تماشـا کننـد. البتـه از ایـن تعـداد، 10 درصد یعنی 

1000 بلیـت سـهم هـواداران عراقی اسـت.
شـاگردان اسـکوچیچ در صـورت شکسـت دادن عـراق در 
ورزشـگاه آزادی، بلیـت جـام جهانـی را رزرو خواهند کرد و 
خیالشـان از ایـن بابـت در بازی هـای بعدی راحـت خواهد 

بود.
پیام رییس جمهور به اردوی تیم ملی فوتبال کشور

در آسـتانه بـازی تیـم ملـی فوتیـال ایـران و عـراق بـرای 
صعـود بـه جـام جهانـی پیـام رییـس جمهـور ایـران بـه 

اردوی تیـم ملـی فوتبـال کشـور ابـلاغ شـد.
به گزارش سـایت رسـمی فدراسـیون فوتبال، در پیام آیت 
الله رییسـی رییـس جمهـوری اسـلامی ایـران بـه اعضای 

تیم ملـی فوتبال کشـورمان آمده اسـت:

فرزندان برومندم؛
مایـل بـودم در جمـع شـما حضور پیـدا کنـم و از نزدیک و 
بـی واسـطه، با شـما به گفتگو بنشـینم و خدا قـوت بگویم 
امـا بـه دلیل پروتـکل هـای قرنطینـه ای کرونا و شـرایط 

پیـش روی شـما، ایـن امر محقق نشـد.
عرصـه فوتبـال تنها مجـال رقابت جسـمانی و یـا آمادگی 
فنـی نیسـت. آنچه من از رفتار شـما در مسـابقات گذشـته 
تـان دیده ام، تبلـور اخلاق و جوانمردی شـما عزیزان بوده 
اسـت. از اینکـه کشـور عزیزمان را در عرصـه های جهانی 
و بیـن المللـی نمایندگـی مـی کنیـد خرسـندم و بـه شـما 

مـی بالم.
خواهیـد  میـدان  پیـروز  انشـالله  کـه  نتیجـه،  از  فـارغ 
بـود، حضورتـان مایـه افتخـار کشوراسـت و یـک بـازی 
مـردم  بـرای  را  شـادی  ماندنـی،  یـاد  بـه  و  جوانمردانـه 
عزیزمـان بـه ارمغـان مـی آورد. دعـای خیـر اینجانـب و 
مـردم، همراه شماسـت. سـلامت، عزت و سـربلندی شـما 

دارم. منـان مسـئلت  از خـدای  را 
خدا یار و دست حق به همراهتان.

جهانبخش: یک بازی سخت با عراق داریم/ می خواهیم 
به آرزوهای بزرگ مان برسیم

کاپیتـان تیـم ملـی فوتبـال ایـران گفـت: مسـیری کـه در 
مقدماتـی جـام جهانـی داشـتیم شـرایط تـا به حـال مثبت 

اسـت. بوده 
 علیرضـا جهانبخـش، هافبـک تیـم ملـی فوتبـال ایـران 
چهارشـنبه شـب در نشسـت خبـری پیش از دیـدار تیمش 
مقابـل عـراق در انتخابـی جـام جهانـی قطـر اظهـار کرد: 
مسـیری کـه در مسـابقات مقدماتی جـام جهانی داشـتیم، 
خـدا را شـکر مثبـت بـود. قطعـا شـرایط ایده آل نیسـت اما 
بازیکنانـی کـه در اردو هسـتند آمادگـی لازم را دارنـد و 

امیدواریـم ایـن بـازی را بـا موفقیـت تمـام کنیم.
در  کـه  مسـیری  در  شـکر  را  خـدا  گفـت:  جهانبخـش 
مقدماتـی جـام جهانـی داشـتیم شـرایط تـا به حـال مثبت 
بـوده اسـت. می خواهیـم ایـن مسـیر را  رو بـه جلـو پیش 
ببریـم. عـراق همیشـه قابـل احتـرام و یـک رقیب سـنتی 
بـرای مـا بوده اسـت. می دانیم کـه فردا یک بازی سـخت 

خواهـد بـود. عـراق تغییراتی داشـته اسـت.
او ادامـه داد: متاسـفانه چندیـن بازیکـن را بـه علـت کرونا 
در اختیـار نداریـم. چندیـن نفـر هـم بـه علت پـروازی دیر 
ملحـق شـدند. طارمـی هـم نیامـده اسـت. بازیکنانـی که 
در اردو هسـتند بـه حـدی کیفیـت دارنـد کـه بـا تمـام قوا 
بـه مصـاف بـازی فـردا برویـم و ایـن مسـیر را بـا قـدرت 
پیـش ببریـم. برخـی از صعـود زودهنـگام می گوینـد امـا 
فکـر می کنـم بازی فـردا فوق العـاده مهم و سـخت خواهد 
بـود. بـه امید خـدا می توانیم بازی فـردا را با قـدرت برگزار 
کنیـم و شـرایط خوبی داشـته باشـیم تـا شـرایط صعود ما 

هموارتـر شـود و هـر چـه زودتر به شـکل خوبی بـه پایان 
برسـد. از طرفـی هـم بتوانیم دل مـردم را با رفتـن به جام 
جهانـی شـاد کنیـم و قـدم رو بـه جلویـی بـرای فوتبـال 

برداریم. کشـورمان 
جهانبخـش دربـاره بـازی تیـم ملـی بـا عـراق گفـت: مـا 
بازی هـای سـختی بـا عـراق داشـتیم. همیشـه بازی هـای 
مـا جلـوی عـراق از اهمیـت زیـادی برخـوردار بـود. عراق 
بازیکنـان باکیفیتـی دارد. شـاید بازیکنـان لژیونـر کم تری 
در اروپـا داشـته باشـند امـا همیشـه بازی هـای مـا جلـوی 
عـراق سـخت بـوده اسـت. از کیفیـت و تکنیـک فـردی 
عراقی هـا خبـر داریم. همیشـه بازی های سـختی داشـتیم 
و نسـل جدیـد عراق فوق العاده خوب هسـتند. بشـار رسـن 
هـم چندیـن سـال در ایـران بـازی کـرده اسـت. بـازی 
فوق العـاده سـختی خواهـد بـود. مـا هـم آمـاده هسـتیم و 

امیدواریـم از امتیـار خانگـی اسـتفاده کنیـم.
ایـن هافبـک تیـم ملـی دربـاره حضـور در دیـدار ایـران و 
عـراق کـه هفت سـال قبل در جـام ملت های آسـیا برگزار 
شـد و بـا پیـروزی عراق تمام شـد گفـت: در تورنمنت های 
مختلـف بازی هـای حساسـی مقابـل عـراق داشـتیم. آن 
بـازی یکـی از دراماتیک تریـن بازی هـای ما مقابـل عراق 
بـود. حقمـان بـود کـه آن بـازی را ببریـم و بـه مرحله بعد 
برویـم. متاسـفانه آن اتفـاق رخ نداد. الان با گذشـت هفت 
سـال در یـک شـرایط متفـاوت بـا عـراق بـازی می کنیـم 
و می توانیـم بـه جـام جهانـی صعـود کنیـم. ما یک نسـل 
جدیـد بـا یـک شـرایط و تفکـر متفـاوت هسـتیم. کیفیت 
تیـم ملـی خیلـی خـوب اسـت. تفاوت هایـی بیـن دو تیـم 
از نظـر بازیکنـان کنونـی بـا بازیکنـان چند سـال گذشـته 
وجـود دارد. ذهنیـت و کیفیـت و خواسـته بازیکنـان مـا 
خیلی بزرگ تر شـده اسـت و این نسـل نسـبت بـه کیفیت 
خـود، خواسـته بزرگتـری دارد و می خواهیـم بـه آرزوهـای 
بزرگ مـان برسـیم و قدم هـای بزرگـی برداریـم. یکـی از 
بزرگ تریـن قدم هـا بازی فردا اسـت کـه امیـدوارم به جام 

جهانـی صعـود کنیم.
تست کرونای آزمون و حاج صفی منفی شد

تسـت کرونـای دو بازیکـن تیـم ملـی فوتبال ایـران منفی 
شـد و ایـن دو بازیکـن بـرای بازی بـا امارات راهـی ایران 

خواهند شـد.
تسـت  عـراق،  و  ایـران  دیـدار  تـا  روز  یـک  فاصلـه  در 
کرونـای آزمـون و حاج صفی منفی شـد و ایـن دو بازیکن 

می تواننـد بـرای دیـدار بـا امـارات راهـی تهـران شـوند.
البتـه ایـن دو بازیکـن لژیونـر نمی تواننـد در دیـدار ایران و 
عـراق حضـور داشـته باشـند ولـی کادرفنی تیـم ملی روی 

شـرکت آن هـا در دیـدار بـا امارات حسـاب بـاز کرده اند.
دیـدار ایـران و عـراق فـردا، هفتم بهمـن و دیـدار ایران و 

امـارات سه شـنبه، دوازدهـم بهمـن برگزار می شـود.



8
پنجشنبه7بهمن1400/   سال سوم  /   شماره 1132

Vol.3.No.1132/ January.26.2022

www.sobhe-emrooz.ir
sobhe.emrooz.news@gmail.com وز

مر
ح ا

صب
ی 

وال
ح

روابط عمومی وامور مشترکین:  09152560091
سازمان آگهی ها:  051-38929823

آدرس: بولوار دانش آموز -  دانش آموز30-پلاک 4   
   تلفن:38929824- 38929825                                                                                                           

نمابر:  38923452 - 051 سامانه پیام کوتاه: 100080888
دفتر خراسان شمالی: 05832259018

مطالب درج شده در روزنامه الزاما به معنای تایید محتوای آن نمی باشد.

روزنامه صبح امروز پذیرای مطالب و مقالات شما مخاطبان ارجمند می باشد.

Sobh_Emrooz

Sobh_Emrooz

درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

کمک به محیط زیست، پس از مرگ!

جســد افراد بعد از مــرگ، درون یک محفظه و روی بســتری از 
خرده های چوب، یونجه و کاه گذاشــته می شــود و طی 30 روز، به 

لطف تجزیه طبیعی همه چیز درون محفظه تجزیه می شود!
بــه گــزارش آی ای، این پیامی اســت که در وبســایت شــرکت 
»ریکامپــوز«)Recompose( که اجســاد را به روش بازترکیب به 

کمپوست تبدیل می کند، آمده است.
در حال حاضر راه هایی برای مقابله با مشــکل دفع اجســاد وجود 
دارد کــه رایج ترین شــیوه های آن عبارتند از دفن، ســوزاندن و 
روشــی جدید به نام »آکواماســیون« یا »هیدرولیز قلیایی« که با 
نام بیوکروماســیون، بازسازی، سوزاندن بدون شعله، آب سوزی یا 
ســوزاندن با آب نیز شناخته می شــود، فرآیندی برای دفع بقایای 
انســان و حیوانات خانگی با استفاده از آب قلیایی و حرارت است. 
این فرآیند بــه عنوان جایگزینی برای گزینه های ســنتی دفن یا 

سوزاندن استفاده می شود.
اکنون روش دیگری به نــام »بازترکیب«)recomposition( ابداع 

شده است که در آن می توان اجساد را به کمپوست تبدیل کرد.
شرکتی به نام »ریکامپوز«)Recompose(، اولین شرکتی است که 
در سیاتل آمریکا اجساد را به این روش به کمپوست تبدیل می کند.
»کاترینا اســپید« بنیانگذار این شرکت، سال ها تلاش کرده است تا 
راه حلی بیابد که با اجســاد به غیر از روش های سنتی چه باید کرد. 

وی از سال 2011، راه حل خود را برای این موضوع یافته است.
در وبســایت این شرکت آمده اســت: جسد شما بعد از مرگ، درون 
یک محفظه و روی بستری از خرده های چوب، یونجه و کاه گذاشته 
می شــود و طــی 30 روز، به لطف تجزیه طبیعــی همه چیز درون 

محفظه تجزیه می شــود. سپس خاک حاصل، برداشته می شود و در 
یک ســطل مخصوص قرار می گیــرد و در آنجا به مدت چند هفته 
دیگر هوادهی می شــود. ســپس می توان آن را به سازمان هایی که 
برای حفظ محیط زیست و منابع طبیعی تلاش می کنند، اهدا کرد یا 

آن را برای نگهداری به بازماندگان بازگرداند.
در این روش جدید به شــیوه ای غیرمعمول، جسد فرد با خرده های 
چــوب، کاه و یونجه، یک گیاه گلدار چند ســاله از خانواده حبوبات 
باقلاییــان، در ظرفی قرار می گیرند که گرما، آب، کربن، نیتروژن و 
و اکسیژن مناسب برای تجزیه را برای »بازترکیب« فراهم می کند. 
ســپس میکروب های طبیعی بدن را طــی 30 روز تجزیه می کنند 
و خــاک حاصل که حــدود یک یارد مکعــب)0.76 متر مکعب( به 
مــدت دو هفته تا یک ماه قبل از بازگــردادن به بازماندگان یا اهدا 
بــه یک پروژه احیــای اکولوژیکی در معرض هــوا قرار می گیرد و 

خشک می شود.
»آنا سوئنسون« مدیر بخش توسعه »ریکامپوز« می گوید هزینه این 
کار، 5500 دلار است که تبدیل جسد به خاک، بازگرداندن خاک یا 
اهدای آن، برگزاری یک مراســم مجازی، صدور گواهی فوت و هر 
چیزی که مربوط به مراسم تشییع و تدفین است را شامل می شود.

جذابیت زیســت محیطی این روش برای ســیاره زمین بسیار زیاد 
سات، زیرا به گفته این شرکت، هر جسدی که کمپوست می شود، به 
جای اینکه به شکل معمول دفن یا سوزانده شود، به میزان یک تن 

از انتشار کربن دی اکسید جلوگیری می کند.
این شرکت در حال حاضر ظرفیت 10 جسد را دارد، اما قصد دارد تا 

پایان سال جاری ظرفیت خود را به عدد ۴0 افزایش دهد.

ماهواره رصد زمین به فضا رفت
چین ماهواره جدیدی را برای رصد زمین به فضا فرســتاد. رادار 
دیافراگــم مصنوعی )SAR( نوعی فناوری ســنجش از راه دور 
مایکروویو است که برای مطالعه محیط زمین شناسی و نظارت بر 

لغزش ها و زلزله ها استفاده می شود.
به گزارش شــینهوا، چین ماهواره جدیدی را برای رصد زمین به 
فضا فرســتاد. این موشک در ســاعت 7:۴۴ صبح دیروز از مرکز 
پرتاب ماهواره جیوکوان در شمال غربی این کشور به فضا پرتاب 

شد و در مدار از پیش تعیین شده قرار می گیرد.
این بزرگترین ماهــواره رصد زمینی چین اســت که در مدار بر 
اساس کالیبر عمل می کند؛ این ماهواره 3.2 تن وزن دارد و آنتن 

آن بیش از 33 متر مربع است.
این ماهواره چین را قادر می ســازد تا زمین های ســیاره زمین را 
با دقت میلی متری بررســی کند. همچنین به دانشمندان کمک 

می کند تا مناطق پوشیده از جنگل را بهتر بررسی کنند.
طبــق بیانیه آکادمی فناوری پروازهای فضایی شــانگهای، بهره 
 SAR برداری از این ماهواره می تواند وابستگی چین به داده های
ارائه شــده توسط سایر کشورها را به میزان قابل توجهی کاهش 
دهد.موشــک ۴C-Long March که توســط آکادمی فناوری 
پروازهای فضایی شانگهای ساخته شده  حامل این ماهواره بوده 
و می تواند انواع مختلفی از ماهواره ها را به مدارهایی در ارتفاعات 
 Long مختلف حمل کند. این اولین پرتاب از سری موشک های

March ۴ در سال جاری است.

  آدامسی که با کرونا مبارزه 
می کند

دانشمندان می گویند جویدن آدامس 
ساخته شده از عصاره قارچ می تواند 

در برابر کووید 1۹ محافظت کند.
به گــزارش دیلی میل، دانشــمندان 
می گوینــد جویدن آدامس ســاخته 
شده از عصاره قارچ می تواند در برابر 

کووید 1۹ محافظت کند.
مطالعات آزمایشگاهی نشان داده اند که کیتوزان، نوعی قند مشتق 
شده از صدف ها و قارچ ها، می تواند با توانایی ویروس در چسبیدن 

به سلول های سالم و ایجاد عفونت تداخل داشته باشد.
مطالعات نشــان داده اســت که پس از 30 دقیقــه جویدن این 

آدامس، کیتوزان مبارزه با کووید به وفور در بزاق باقی می ماند.
پیش از این نیز محققان آدامس حاوی پروتئینی ساخته بودند که 
ذرات ویروس را به دام می اندازد و می تواند انتشــار قطرات آلوده 
به ویــروس را زمانی که افراد آلوده به ویروس صحبت می کنند، 

نفس می کشند یا سرفه می کنند، محدود کند.

علمی

طب سنتی

به گفته ی اخترشناسان، یک موشــک اسپیس ایکس که تقریبا 
هفت سال قبل به فضا پرتاب شده است اکنون در مسیر برخورد 
بــا ماه قــرار دارد و احتمال برخورد آن به قمــر زمین در اوایل 
ماه مارس وجود دارد.  به گزارش ایســنا و به نقل از دیلی میل، 
پیشــران فالکــون ۹ از زمان اولین ماموریتش در ســال 2015 
که یک ماهواره هواشناســی را با خود بــه فضا برد، در مداری 
نامنظم در حال گردش است.پس از آن که این موشک ماهواره 
 Deep Space Climate(رصدخانــه آب وهوای فضــای ژرف
Observatory( را به مدار مورد نظر رســاند تا سفر خود را به 
سمت نقطه لاگرانژی خورشید- زمین آغاز کند، مرحله دوم آن 
در فضا شناور شد.ارتفاع این موشک به اندازه ای بود که سوخت 
کافی برای بازگشت به جو ســیاره ما نداشت و انرژی آن برای 

فرار از جاذبه منظومه زمین-ماه نیز کافی نبود.
اکنون، کارشناسان می گویند که مدار این موشک در روز چهارم 
 Bill(»مارس از مدار ماه می گذرد.اوایــل ماه جاری، »بیل گری
Gray( که نرم افزار پر کاربرد »Project Pluto« را برای ردیابی 
اجرام، ســیارک ها و دنباله دارهای نزدیک به زمین می نویســد، 
فراخوانی برای ستاره شناســان تــازه کار و حرفه ای برای انجام 

رصدهای بیشتر روی این موشک داد.
بــا این داده های جدید، گری باور دارد که مرحله بالایی فالکون 
۹ ممکن اســت به نیمه پنهان ماه، نزدیک به استوای این قمر، 
برخورد کند. اگرچه پیش بینی دقیق اثر نور خورشــید بر مســیر 

موشک و تغییر اندک مدار آن دشوار است.
گری می گوید: ایــن اثرات غیرقابل پیش بینی بســیار کوچک 
هســتند اما می توانند از الان تا چهارم مارس روی هم انباشــته 
شوند این بدان معناست مشــاهدات بیشتری باید برای اصلاح 

زمان و مکان دقیق برخورد انجام شود.

او افزود: من یک مدل ریاضیاتی نسبتا کامل از آنچه زمین، ماه، 
خورشید و ســیارات انجام می دهند و اثر گرانش آن ها بر اجرام 
ایجاد کرده ام و تصوری تقریبی از فشــاری که نور خورشــید به 
ســمت خارج به اجســام وارد می کند و آن ها را از خورشید دور 
می کنــد دارم. این موضوع به من کمــک می کند تا با اطمینان 
بیشتر دســت به پیش بینی بزنم.اگر این پیش بینی درست باشد، 
ماهواره هایی که در حال حاضــر به دور ماه می چرخند از جمله 
مدارگرد شناسایی ماه ناسا و فضاپیمای هندی چاندرایان-2 این 
امکان را خواهند داشــت تا اطلاعاتی در مورد دهانه برخوردی 
ایجاد شده جمع آوری کنند.در سال 200۹، ناسا عمدا یک بخش 
اســتفاده شــده موشــک را با همین هدف به ماه زد اما تصور 
می شــود این اولین باری است که بخشــی از یک سخت افزار 
فضایی به طور ناخواســته به سطح ماه برخورد می کند.در طول 
ماموریت های بین ستاره ای، مرحله بالایی موشک به طور معمول 
در مداری به دور خورشــید ارسال می شود تا از زمین و ماه دور 
بماند این در حالی است که در پرتاب های نزدیک به زمین، این 

بخش به طور معمول به زمین بازگشته و در جو می سوزد.
انتظار می رود مرحله دوم فالکون ۹ که جرم آن حدود ۴ تن است 
با ســرعت 2.58 کیلومتر بر ثانیه به مــاه برخورد کند.رصدخانه 
 Deep Space Climate :آب وهــوای فضای ژرف)انگلیســی
Observatory( که به اختصار DSCOVR نامیده می شــود، 
ماهواره آب وهوایی اداره ملی اقیانوســی و جوی)NOAA( است 
که توسط شرکت اســپیس ایکس با استفاده از فالکون ۹ در 11 
فوریه 2015 از پایگاه فضایی کیپ کاناورال به فضا پرتاب شد.

این ماهواره دو حســگر برای رصد زمین برای ردیابی توده های 
آتش فشــانی، اندازه گیری ازُُن و نظارت بر خشکســالی، سیل و 

آتش سوزی دارد.

احتمال برخورد موشک »اسپیس ایکس« به ماه!


